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Tretjič jo je zagodlo vreme
' ^Ija, 20. julija, je bila na cesti med Ilirsko Bistrico in Šembijami v znamenju bencinskih hlapov in 
I j ^vidljivih neviht. Kljub temu se je množica nekaj tisoč navdušenih ljubiteljev avtomobilističnega 
" f,0r,a gnetla na najbolj zanimivih mestih ob progi in opazovala boje voznikov na mednarodni dirki 

I ,^ARl 97 PETROL GRAND PRIX, ki je bila hkrati tudi četrta gorsko-hitrostna preizkušnja za le- 
državno prvenstvo. Gledalci so od domačih in tujih voznikov pričakovali atraktivne vožnje, 

. Iu,li kakšen spodrsljaj. Eden teh bi se kmalu končal s hujšimi posledicami, saj prenekateri gledalci 
( s° sPoštovali varnostnih ukrepov organizatorja in redarjev na progi. Na sliki: Jani Trček (ford es- 
°r| c°sworth RS) je bil najboljši med domačimi dirkači. Več na strani 3.

fCje Aa
Srsdi meseca avgusta bomo praznovali pra- 

f'1* Marijinega vnebovzetja, veliki šmaren, 
of oiu tudi radi rečemo. Vsebino praznika 

Postavlja krščanska verska resnica, da je Bog 
arih po njeni smrti s telesom in dušo vzel v 

Tradicija vzhodnega, pravoslavnega iz- 
r°ola s tem v zvezi govori o Marijinem zaspa- 

,u ,n ne o smrti. Toda čeprav zaznamovan z 
rsk° resnico, nam praznik spregovori o 

nevernim in vernim, zavzetim Marijinim 
Bilcem in tistim, ki zanjo komaj vedo.

^ar(/a je bila preprosto nazareško dekle. S 
anližno šestnajstimi leti se je začela razpletati 
eoa življenjska zgodba. Menim, da je v nje- 
air> mozaiku kar nekaj kamenčkov, ki kažejo 

^ ‘°/ kako je že v svojem običajnem zemelj- 

t ern življenju živela nebesa in to omogočila 
je.' dmgim. Poglejmo si jih! Kakor vrstnice si 

'^ala bodočega moža in starši so ju zaro- 

Po ’ ^'sf' 'n 'grivi ljubezni sta želela dočakati 
r°čni dan in s tem dan podaritve drug dru- 

Med tem je Marijo presenetilo spozna
la ! Obdarjena si z milostjo, Gospod je s te- 

Olej, spočela boš in rodila sina, ki mu daj 
n e ^Zus- Sveti Duh bo prišel nadte in moč 

alyišjega teboobsenčila."(Prim. Lk 1,26-38). 

^ačetku njenih življenjskih načrtov ji je 
ja ^nie namenilo več, kot je sama načrtova- 

tei ponudbi je zaslutila utrip nebes in se 
$e PrePustila: "Glej, Gospodova služabnica 

I%l ^od‘ se mi P° fvo// besedi!" (Lk, 1,38) 
si; °Ssem 0 tem slišal komentar 'pokvarila 
io fZ'V/yente’ Prepričan sem, dasi sprivolitvi- 
^Zlvljenju ni nikoli moč pokvariti življenja. 

ije ^ Pa Sl trditi, da današnje zapeljive pobu- 
p,0 a k°tnega uživanja brez obveznosti in sa- 
čef Z. rentJteega navdiha moje domislice spo- 

Pre^ernostl niso iz nebes. Naj pri- 
df010 'z °blakov namišljene svobode, iz mo- 
rt)j5i‘'!!. Mačkov omame ali iz prostranstva 

bi bi nam m°rsjo' - to niso nebesa! Če
rnela'potem Pogledi tolikih mladih v našem 

Pač U ne zamolklo temni in uprti v tla,
Pa iskriVC) /.1eni in rit n -i./vrrzir

i — • >- w >_ i u z. a ii

Potra.že v zrelih letih, se je odpravila na 
d0^n l! ie te mesece pomagala. Elizabeta je 

kakoL.a dotik nel>es. (Prim. Lk 1,39-56). In 
ir, Zrr) [ ravnali vi? Se boste prikrito nasmehnili 
^^b^glavo, ko boste srečali nosečo ma-

tteheoa?
ter pri štiridesetih? Boste ali ste morda že raz

glasili za nazadnjaški in neumen zakonski par, 
ki se je odločil za tretjega, morda celo četrtega 
otroka?Zakaj ste šli k staremu človeku na po
moč - zaradi dediščine ? Vse to ni iz nebes, ne 
za vas, ne za druge! je pa tudi danes veliko 
nebeškega med nami: družine, ki sprejemajo 
tretjega otroka in njihovi sorodniki, prijatelji 
in sosedi, ki se tega iskreno veselijo; dolga vrsta 
ljudi, ki prag našega Doma starejših občanov 
in mnogih domov starih prestopajo z velikim 
človekoljubjem in prinašajo srečo. Čestitam 
vam, vi ste sijaj nebes!

Nanizajmo še nekaj takih 'nebeških' dogod
kov iz Marijinega življenja. Spomnimo se njene 
predane skrbi in nič posestniške ljubezni do 
dvanajstletnega jezusa, ko se je izgubil v tem

plju. (Prim. Lk 2,42-52). Pomislimo na njeno spo

sobnost opazovanja in čutenja z drugimi, ko je 
na svatbi v Kani zaznala težavo domačih. (Prim 
jn 2,1-12). Tudi v trenutku stiske in preizkušnje 
ni omagala; srečanje s sinovo smrtjo je ni zavilo 
v obup - vera v življenje je bila pač močnejša 
od smrti. (Prim.Jn 19,25-27). Koliko vsakdanjih 
dogodkov in vsi s sijajem nebes!

To je tudi naša priložnost! Zamislimo se 15. 
avgusta nad svojim življenjem. Vsak doživlja 
povsem običajne, vsakdanje dogodke, ki pa 
jih naša notranja odločitev more narediti nebe
ške ali peklenske. Pustiti otrokom igro na zele

nici atijih prepoditi pred televizorje, računal
nike in v lokale; stare starše negovati doma, 
čeprav za ceno žrtve ali ne; kupiti izdelek dru

god, ker sosedu ne privoščimo uspeha, ali v 
domačem kraju; uresničevati vsak svoj prav, 
ali strniti politične in gospodarske programe 
za dobro tega kraja - to so drobne in nepomem

bne odločitve. Toda prav s takimi odločitvami 
se določa smer naše poti v nebesa in proti ve

čnosti ali v pogubo. Če bo ob letošnjem veli
kem šmarnu v vsakem izmed nas dozorel vsaj 
en konkreten sklep, kako lahko uresničimo ne

kaj več nebes med nami, bomo zelo blizu Ma
riji, sedaj v njenem prizadevanju za srečo tega 
življenja, enkrat pa tudi v nebesih.

Z upanjem, da sem s temi zapisi v kom iz

med vas le sprožil zvezdni utrinek dobre misli 
in plemenitega dejanja, vam kličem: srečno 
in pogumno proti nebesom!

Slavko Rebec

Občinski svet je sredi maja z dvotretjinsko večino glasov spremenil 33. člen Statuta 
Občine Ilirska Bistrica oziroma njegov zadnji stavek. V omenjenem členu je do takrat 
pisalo, da župan opravlja svojo funkcijo praviloma profesionalno, po izglasovani spre
membi pa je bila beseda praviloma črtana. Med županom in občinskim svetom so se 
začela nesoglasja. Privedla so k temu, da je Stanislav Prosen zaradi po njegovem 
vprašljivega spreminjanja 33. člena statuta sprožil ustavni spor. V pismu občinskemu 
svetu je enostavno zapisal, da funkcije župana od 15. julija 1997 ne bo več opravljal, 
dokler ne dobi odgovora od Ustavnega sodišča Republike Slovenije.

Skupina 17 svetnikov se je lanskega sep
tembra zavzela za spremembo 33. člena 
Statuta Občine Ilirska Bistrica predvsem 
zaradi "številnih nerealiziranih nalog" v 
času nepoklicnega dela Stanislava Prose
na, podobno pa je statutarnopravni ko
misiji zaradi "velikosti občine in obsega 
dela" predlagal tudi župan, ki je izrazil 
dvom v pravilnost postopka. Na začetku 
julija (takrat je bila sprememba 33. člena 

že objavljena), je župan od občinskega sve
ta zahteval, naj pove, ali je sprememba 
veljavna in zakonita. Še pred sejo občin
skega sveta je o tem razpravljala statutar- 
nopravna komisija, ki je ugotovila, da so 
bili postopki pri spreminjanju statuta pra

vilni, saj je bil naveden tudi rok, s katerim 
je sprememba stopila v veljavo. Ugotovila 
je tudi, da župan ni zadržal objave akta, za 
katerega meni, daje neustaven in nezakonit, 
čeprav bi to lahko storil, prav tako pa statu- 
tarnopravne komisije ni seznanil z vsebino 
pisma, ki gaje poslal ministrstvu za lokalno 

samoupravo.
15. julija je začela veljati sprememba 33. 

člena statuta. Župan je občinskemu svetu 

napisal še eno pismo, v katerem ga je po
novno spraševal, ali je sprememba veljavna 
ali ne. Dodal je tudi to, da bo spoštoval nje
govo odločitev in da bo v primeru, če bo 
občinski svet potrdil veljavnost spremembe 
statuta, na Ustavnem sodišču Republike Slo

venije "sprožil ustavni spor zaradi ugotav
ljanja zakonitosti postopka spreminjanja 
statuta in opravljanja funkcije župana 
Občine Ilirska Bistrica". Večina članov ob
činskega sveta se na 4. nadaljevanju 31. 
seje (16. julija) z navedenim nikakor ni 
mogla strinjati. Župana so obvestili o tem, 
da je sprememba statuta po njihovem za
konita in veljavna. Pozvali so ga, naj zara
di številnih problemov, gospodarskih te
žav in socialnih stisk v občini do takrat, 

ko se bo zadeva uredila po pravni plati, z 
vso odgovornostjo opravlja svojo funkcijo.

Da se svetniki ne strinjajo z županovimi 

potezami in njegovo učinkovitostjo, so do
kazali v nadaljevanju seje pri obravnavi 

zaključnega računa Občine Ilirska Bistrica 
za lansko leto. Občinska uprava jih je se
znanila s tem, da Stanislav Prosen že od 
leta 1995 dobiva maksimalno stimulacijo. 
Glede na številne kritike, ki so jih v zad
njem obdobju izrekli na račun župano
vega dela, so se odločili, da mu s 1. av
gustom ukinejo izplačilo stimulacije.

Odprta vrata Podgrada
27. julij 1997 bo zapisan v zgodovino Podgrada kot dan dveh velikih pridobitev. Tako je 
zbrani množici domačinov in gostov dejal predsednik Sveta Krajevne skupnosti Podgrad 
Drago Jagodnik pred dopoldanskim odprtjem nove zdravstvene postaje, svoje prepričanje 
pa je ponovil tudi popoldne, ko je ljubiteljem športa predal v uporabo novo nogometno 
igrišče. Veselje Podgrajcev in prebivalcev okoliških vasi je bilo še toliko večje, ker sta obe 
pridobitvi namenjeni ljudem: prva tistim, ki potrebujejo zdravniško pomoč in tolažilno be
sedo, druga, kar v današnjem času zaradi najrazličnejših vzrokov sploh ne gre zanemarjati, 

predvsem mladim.
Dosedanja zdravstvena postaja v Podgradu 

je zadnja leta delovala v popolnoma nepri
mernih prostorih, nevarnih za osebje in pa
ciente, zato so se predstavniki občine in mi
nistrstva za zdravstvo spomladi 1994 odločili 
za gradnjo nove na nekdanjem vojaškem igri
šču. Po ocenah dr. Ivice Smajla, direktorice 
Zdravstvenega doma Ilirska Bistrica, je novo
gradnja skupaj z opremo in aparaturami 
vredna 50 milijonov tolarjev. K tej vsoti je 
treba prišteti še 16 milijonov tolarjev, kolikor 
naj bi po predvidevanjih stala ureditev oko
lice. Do odprtja je bila porabljena polovica 

tega denarja, saj je bilo treba obnoviti dva 
razpadajoča zidova, postaviti zaščitne ogra
je, navoziti zemljo in asfaltirati cesto ter par
kirišče.

Podgrajska zdravstvena postaja, po načrtih 
ilirskobistriškega studia Villa so jo zgradili 
delavci Kraškega zidarja iz Sežane, ima 140 torij, prostor za patronažno službo in nego 
kvadratnih metrov uporabne površine (čakal- pacientov na domu). V vseh prostorih je na- 
nica, splošna in zobozdravstvena ambulanta, meščena povsem nova pohištvena oprema, 
klubski prostor za osebje, garderoba, labora- Razen zobozdravstvenega stola, ki ga bodo

konec meseca preselili iz stare stavbe, je 
nova tudi medicinska oprema: sterilizatorji 
za instrumente, EKG aparat in prenosni defi- 
brilator (priprava, ki se uporablja za stimula
cijo srca z električnimi sunki), aparati za os
novne preiskave krvi in urina, del opreme za 
urgentni kovček ter premična jeklenka s ki
sikom. Nova medicinska oprema, med katero 
so tudi aparati, ki jih prej v Podgradu sploh ni 
bilo, bo omogočala večjo kakovost zdravstve
nih storitev, pacientom pa prihranila pot v 
ilirskobistriški laboratorij.

Čeprav se druga podgrajska pridobitev - 
40 milijonov vredno nogometno igrišče z 
merami 93,5 x 64 metrov - po pomembnosti 
ne more meriti z zdravstveno postajo, so si 
člani Nogometnega kluba Piama Podgrad s 
pomočjo številnih donatorjev le izpolnili sta
ro željo, da bi vsi sedanji in bodoči igralci te 
izredno priljubljene športne igre lahko vadili 
in tekmovali doma. Igrišče, ki je začelo na
stajati konec osemdesetih let na zahtevnem 
terenu v neposredni bližini podgrajske os
novne šole in telovadnice, so člani kluba z 
ogromnim številom prostovoljnih delovnih 
ur lepo uredili, tako da mu manjkajo samo še 

tribune, slačilnice in električna razsvetljava.
Objekt po mnenju Jadrana Možine, pred

sednika Nogometnega kluba Piama Podgrad, 
ni pomemben samo za razvoj nogometa in 
športa, temveč tudi za napredek krajev na 
tem območju, saj bo mladim generacijam 
omogočal stike z drugimi okolji, kar bo "hkra
ti priložnost za različno izmenjavo, pretok 
idej in misli".



Snežnik • s,mn 2
:■■■:: :: INTERVJU

Andraž Upolt, strelec na glinaste golobe (trap), o sredozemskih igrah in evropskem prvenstvu I

Lovec na sanje ne more biti realist
Andraž Lipolt, član Trap Kluba Ilirska Bistrica, je bil v Snežniku že 
večkrat predstavljen, nazadnje pred slabimi tremi leti. Razlog za to
kratni pogovor sta dva velika uspeha, ki ju je dosegel v drugi polo
vici preteklega meseca: prva medalja kakega ilirskobistriškega šport
nika na mednarodnih tekmovanjih in odmeven rezultat na prvenstvu 
stare celine v trapu. 23-letnemu Bistričanu, študentu ljubljanske stroj
ne fakultete, je po lanskem letu, v katerem se ni kdove kako izkazal, 
naposled le uspelo. Če bi na evropskem prvenstvu zadel le enega 
goloba več; bi nastopil še v finalu. __________

Na 13. sredozemskih igrah, ki so potekale 
od 14. do 28. junija 1997 v mestu Bari na 
jugu Italije, si osvojil bronasto odličje v stre
ljanju na glinaste golobe (trap). Kako si do

življal tekmovanje?
Ko streljamo po olimpijskih pravilih, pote
kajo tekme dva ali tri dni. V obeh primerih 
je možno s posebno dvocevno šibrovko za
deti 150 golobov. Če je tekma dvodnevna, 
imamo prvi dan na voljo 75, drugi dan 50 
in v finalu še 25 tarč za najboljših šest strel
cev. V drugem primeru streljamo prva dva 
dneva po 50, tretji dan 25 in dodatnih 25 
tarč v finalni seriji. V Bariju je bila tekma 
21. in 22. junija. Prvi dan sem od 75 zadel 
67 tarč, kar je bilo dovolj za uvrstitev na 5. 
mesto, ki sem si ga delil s tekmovalcem iz 
Španije. V nedeljo sem od 50 možnih naj
prej zadel 45 tarč in se prebil na 4. mesto, 
v finalni seriji pa sem nastreljal še 22 tarč. 
Čeprav so bile razlike na koncu zelo majhne 
(na 4. mesto sta se samo z enim zadetkom 
manj uvrstila predstavnika Španije in San 
Marina), je bilo mojih 134 golobov dovolj 
za 3. mesto oziroma bronasto medaljo. 
Skoraj vsa strelišča, na katerih sem streljal, 
imajo v ozadju gozd, v Bariju pa je zgrajeno 
na hribu. Ker se oranžne tarče kmalu po iz
strelitvi dvignejo, so se skoraj zlile z nebesno 
modrino v ozadju. Prav zaradi slabe vidlji
vosti so bili rezultati vseh strelcev, razen naj
boljšega, nekoliko slabši, kot bi sicer bili. V 
Bariju se je za streljanje na glinaste golobe 
prijavilo 19 tekmovalcev. V primerjavi s šte
vilom tekmovalcev v drugih disciplinah, na 
primer v atletiki, kjer je nemalokrat nasto
pilo le šest ali sedem tekačev, je bil trap ena 
izmed najbolj množičnih disciplin.

Kakšna je bila Tvoja pripravljenost pred na
stopom na sredozemskih igrah. Si pričako

val tako velik uspeh?
Za vsako državo sta lahko nastopila le dva 
tekmovalca. Iz Slovenije sem bil edini, saj 
sem samo jaz dosegel normo, ki je znašala 
117 od 125 možnih zadetkov. Če k temu re
zultatu prištejem še 24 golobov, ki sem jih 
nastreljal v finalni seriji konec maja na tekmi 
za Veliko nagrado Slovaške v Banski Bistrici, 
to pomeni, da sem bil pred tako pomem
bnim tekmovanjem izvrstno pripravljen, saj 

sem izenačil tudi svoj državni rekord (141 
golobov). Glede na mojo dobro pripravlje
nost sem pričakoval uvrstitev v finale; na 
medaljo sem sicer mislil, a kateri športnik 
tega ne počne. Če bi v Bariju ponovil rezul
tat iz Banske Bistrice, bi zaostal samo za 
Italijanom Giovannijem Peliello, zmagoval
cem letošnjih sredozemskih iger, ki je zadel 

146 golobov.

Če odmislimo pomanjkljivo organizacijo, 
so si letošnje sredozemske igre po mnenju 
večine športnikov, njihovih spremljevalcev 
in novinarjev zaslužile največ kritik zaradi 
pristranskega sojenja in očitnega favorizi
ranja domačinov. Se je to odrazilo tudi v 
Tvoji disciplini? S kakšno konkurenco si se 

spoprijel?
Tudi v Bariju je bilo za strelce na leteče tarče 
(trap, double trap in skeet) pripravljenih 9 

odličij. Glede na to, da so imeli domačini v 
vsaki disciplini prijavljena dva tekmovalca, 

so njihovi trenerji, organizatorji in navijači 
pričakovali 6 medalj (3 zlate in 3 srebrne), 
saj zanje drugačen izid sploh ni prišel v po

štev. Preostale tri medalje naj bi pripadle 
Špancem. Na koncu so Italijani izgubili le 
srebrno medaljo v trapu, Španci so osvojili 
predvidene tri, ena pa je pripadla Sloveniji. 
Povedati moram, da v primerjavi z drugimi 
športi, zlasti kolektivnimi, v trapu nisem 
opazil kakšnih nepravilnosti ali pristranske
ga sojenja. Tega Italijani prav gotovo niso 
potrebovali, saj so v tem športu že dolgo 
med najboljšimi.
Odprtje sredozemskih iger je bilo skupno 
za vse športnike, za strelce na glinaste golo
be pa so organizatorji pripravili še posebno 
slovesnost, kar kaže na izredno popularnost 
tega športa v Italiji. Poleg tega je še zelo mno
žičen, saj ga po številu registriranih tekmo
valcev presega samo še nogomet. Če si nek
do predstavlja, daje streljanje na glinaste go
lobe dolgočasno, bi moral priti na tekme v 
Italijo, ki si jih za naše razmere ogleda ogrom
no število ljudi. Tudi na sredozemskih igrah 
je bilo podobno in razumljivo je, da so navi
jali predvsem za svoje tekmovalce. 
Sredozemske igre so za strelce na glinaste 
golobe eno izmed najpomembnejših tek
movanj, na katerem se razen predstavnikov 
Združenih držav Amerike in Rusije zbere 
večina najboljših. Letošnje so bile pravza
prav "olimpijske igre v malem", saj se jih 
zaradi geografskih omejitev niso udeležili 
le nekateri vrhunski posamezniki, konku
renca pa je bila - to moram poudariti - le za 
odtenek slabša kot na evropskem prvenstvu. 
Poleg Italije, ki je že dolgo med najboljšimi, 
so v trapu močne zlasti Španija, Rusija in 
Združene države Amerike, v zadnjih letih 
tudi Izrael, Libanon in še nekatere afriške 

države, na primer Egipt, kjer bo naslednje 
leto svetovno prvenstvo.

Po velikem uspehu, ki si ga dosegel na sre
dozemskih igrah, si takoj odpotoval na ev
ropsko prvenstvo. Si imel težave z motiva
cijo?
Iz Barija sem prišel 23. junija zvečer, 25. 
junija zjutraj pa sem že odpotoval na Fin
sko. Za razliko od sredozemskih iger sem v 
Helsinkih skupaj z Boštjanom Mačkom iz 
Murske Sobote in Tomažem Končanom iz 
Senožeč streljal še za slovensko ekipo. Če 
ga nisem prej, moram omeniti tudi trenerja 
in selektorja Nika Mejaša, diplomiranega 
psihologa in nekdanjega strelca, ki me je 
spremljal že v Bariju in s katerim od začetka 
letošnjega leta zelo dobro sodelujem. Na 
evropskem prvenstvu je tekma v trapu za
radi velikega števila prijavljenih v članski 
in mladinski kategoriji (140) potekala 27., 
28. in 29. junija. Prvi dan sem zadel 46 (22, 
24), drugi dan 48 (23, 25) in tretji dan še 
24, kar znese 118 golobov od 125 možnih. 
Žal je bil moj rezultat dovolj le za osmo 
mesto, tako da se nisem uvrstil v finale, v 
katerem bi imel na voljo še 25 tarč.
Že na začetku tekmovanja sem pričakoval, 
da bom, glede na težko tekmo v Bariju, imel 
težave s koncentracijo. Klimatske razmere 
so bile na Finskem povsem drugačne - v Ba
riju je bila temperatura okoli 40 stopinj, v 

Helsinkih pa polovico manj. Formo sem 
tempiral za Bari, ne za evropsko prvenstvo. 
Po sredozemskih igrah me je ves čas preže
mal občutek, da nisem dovolj motiviran. Po 
doseženem uspehu ponavadi pride obdobje 

sprostitve in zadovoljstva; pred odhodom na 
Finsko sem se celo spraševal, ali naj se ev
ropskega prvenstva udeležim ali ne.

11. julija sta Ti za dva velika športF 
uspeha čestitala tudi ilirskobistr$ 
župan Stanislav Prosen (na sliki)'[ 
predsednik občinskega sveta Zor*1 
Šajn. V pogovoru po uradnem del' ' 
si dejal, da imajo slovenski športflij c 
na pomembnih tekmovanjih še vs c 
no težave zlasti takrat, ko je tret* r 
prenesti velike psihične obremeni' J 
ve. Posledica teh so, vsaj javno rru,( s 
nje se nagiba k temu, sicer zelo * s 
bra, a nehvaležna četrta mesta, r 
jih je bilo tudi v Bariju kar nekaj, ** i 
so jih samo plavalci osvojili pet. ' 
tremi leti si se intenzivno ukvarja1 
avtogenim treningom. Ali mu šev| <
dno posvečaš tolikšno pozornost '

Foto: P. Nikolič

Rezultati vsakega strelca so seveda odvisni 
tudi od orožja, ki ga uporablja. Tvoja puška 

je...
... ena izmed najtežjih, saj na tehtnici po
kaže 4,2 kilograma. Razlike v teži pušk do
voljujejo pravila: najlažje imajo kilogram 
manj, običajno pa tehtajo okoli 3,5 kilo
grama. Težjo puško sem si izbral predvsem 
zaradi tega, ker ima manjši odsunek, ki je 
zelo pomemben za hiter drugi strel, če s pr
vim zgrešim. Streljam s puško italijanskga 

izdelovalca Perazzi, ki je poleg Berette eden 
izmed najboljših na svetu, imam pa jo od 
začetka lanske sezone. Ker je precej druga
čna od tiste, s katero sem streljal v pretek
losti, se ji dolgo nisem mogel prilagoditi, 
zato sem dosegal precej slabše rezultate. 
Razmišljal sem celo o tem, da bi spet začel 
streljati s staro. Na začetku letošnje sezone, 
nekje v marcu, sem spremenil nastavitve in 
kopito, posledica tega pa šobili veliko boljši 

rezultati, saj sem bil iz tekme v tekmo boljši.

Kolikor vem, si v zadnjem času zamenjal 

tudi strelivo?
Streljam z naboji podjetja Elektroplastika iz 
Križevcev pri Ljutomeru. Moje mnenje je, 
da so njihovi naboji precej boljši od števil
nih nabojev za streljanje na glinaste golobe, 

ki se jih da dobiti v prosti prodaji. Letos bom 
porabil okoli 15.000 nabojev, čeprav jih 
moji konkurentje vsaj trikrat več. Jasno mi 
je, da bom moral povečati število nabojev, 
sicer najboljših ne bom mogel dohajati. Pri 
tem me ovirajo predvsem študijske obvez
nosti. Brez prijazne pomoči prof. Jožeta Šu
bica, ki mi pomaga reševati vse težave v 
zvezi s študijem, bi imel časa za streljanje 
še manj, zato se mu tudi na tem mestu iskre
no zahvaljujem. Zahvaliti se moram še pod
jetju Elektroplastika, Banki Koper, Zavaro
valnici Triglav in številnim drugim.

Kaj si pridobil v Italiji in na Finskem?
Če bi se na evropskem prvenstvu uvrstil v 
finale in ponovil tretje mesto iz Barija, bi 
dobil status športnika svetovnega razreda. 
Najvišji naziv, ki ga lahko doseže kak šport
nik ali športnica v Sloveniji, bi mi omogočil 
višjo športno štipendijo, ki je lani zaradi me
njave puške in slabših rezultatov nisem pre
jemal. Po sredozemskih igrah imam spet sta
tus športnika mednarodnega razreda, ki sem 
ga potrdil tudi na evropskem prvenstvu.

Boj s pravimi profesionalci vsekakor ni eno
staven. Kako ocenjuješ svoj nastop na ev
ropskem prvenstvu?
Prvi dan tekmovanja sem v obdobju 10 go
lobov zgrešil tri, od naslednjih 115 pa samo 
še štiri. Po hudi napaki na začetku seje moje 
stanje uredilo, saj sem v nadaljevanju stre

ljal vrhunsko, a zaostanek je bil le prevelik, 
da bi ga mogel še nadoknaditi. Žal so mi 
trije zgrešeni streli na začetku tekmovanja 
preprečili uvrstitev v finale in boj za najvišja 
mesta. Kljub temu sem dosegel najboljši re

zultat kakega Slovenca na evropskih prven
stvih v streljanju na glinaste golobe. Ne 
smem pozabiti tudi na uvrstitev slovenske 
ekipe, ki je osvojila peto mesto in bronasto 
odličje zgrešila samo za štiri golobe. V ekip
nem delu tekmovanja sva z Boštjanom Mač
kom zadela vsak 118 golobov, žal pa To
mažu Končanu ni šlo najbolje, saj je bil za 
deset golobov slabši od naju. Tudi 5. mesto 

ekipe je najboljša slovenska uvrstitev vseh 
časov na evropskih prvenstvih v trapu.
V finale so se uvrstili trije Italijani, sredo
zemski prvak pa je dokazal, da mu ni para 
niti v stari celini. Giovanni Peliello, ki je v 
Helsinkih zadel 147 golobov od 150 mo
žnih, je pravi profesionalec, zaposlen v po
liciji, čeprav se ukvarja samo s streljanjem. 
Podoben status imajo skoraj vsi najboljši. 
Američani, na primer, so vsi marinci. Strelec 
Rajmond Debevec, ki je po mojem mnenju 
eden izmed najboljših slovenskih šport

nikov, je zaposlen v Slovenski vojski.

Ali obstajajo možnosti, da bi se začel pro
fesionalno ukvarjati s trapom?
O tem sem se že pogovarjal s predstavniki 
Strelske zveze Slovenije. Če bi hotel živeti 
od trapa, bi moral biti med prvimi petnajs
timi na svetovni lestvici, udeležiti bi se mo

Da, vsekakor, zlasti pa od zače* 
letošnjega leta, ko se prihični P' ' 
pravi na tekmovanja posvečam t1*1 > 
večkrat na teden. Seveda imajo d t 
lične športne discipline različne z‘ i 

hteve, a pri vseh gre za uravnavanje nOtr' 
nje energije, ki jo mora tekmovalec ob£f 1 
titi ali doživeti v smislu pozitivnih dvog°v‘ I 
rov v samem sebi. V praksi mi avtogeni ^ < 
ning pomaga tako, da ostanem miren inst 1 
pen tudi v času največjih preizkušenj. , 1 

sem izjema in včasih se mi zgodi, da za^č 
tega, ker se hočem čimprej otresti rod1 
napetosti, pritisnem na petelina prej, ko1 ' 
lahko. V takih trenutkih mi pravilno usmdf 

nje pretoka notranje energije zelo pom^

Največja želja vsakega športnika je nas*1' 
na olimpijskih igrah. Kaj praviš, Ti bo n^f 

le uspelo?
Za nastop na olimpijskih igrah mora stre 
na glinaste golobe dobiti tako imenov^ 
kvoto. Pristrelja si jo lahko na tekmi za ^ 
tovni pokal, a le v primeru, če zmag3’ 
jo prvouvrščeni že ima, jo dobi drugi in J 
tej metodologiji naprej. Na svetovnem j1 

venstvu, ki je vsaki dve leti, podelijo ^ 
kvot prvim šestim tekmovalcem. Če j°j 
imajo, jo dobijo uvrščeni od sedmeg3 
dvanajstega mesta itd. Tudi na evrops^
prvenstvu podelijo šest kvot, vendar 
na zadnjem pred olimpijskimi igrami- 
bi na evropskem prvenstvu leta 1999 r 
novil uspeh z letošnjega, bi po vsej veP

ral več tekem, nakar bi me podprli proizva
jalci orožja in streliva. Lagal bi, če bi rekel, 
da me profesionalno ukvarjanje s trapom 
ne zanima, vendar šele takrat, ko bom za

ključil študij.
Streljanju na glinaste golobe posvečam že 
celih deset let, odkar sem kot osnovnošolec 
v Ilirski Bistrici sprožil prvi strel, veliko po
zornosti. Že v tistem času, pozneje pa tudi 
v srednji šoli, sem treniral petkrat na teden. 
Sedaj, zlasti pred zahtevnimi tekmami, tre
niram na Črnih njivah, v Sežani ali Kranju 
tudi dvakrat na dan. Po kratkem počitku bom 

nadaljeval s pripravami na letošnje medna
rodne tekme: avgusta se bom udeležil treh 

tekem v Italiji, Avstriji in na Češkem za de
narne nagrade, letošnjo sezono pa bom za

ključil v Peruju, kjer bo novembra svetovno 

prvenstvo.

nosti dobil kvoto in s tem povabilo 
rodne strelske zveze (UIT). Povedati m°č 
da tekmovalec ne doseže kvote zase, a3 
za državo, ki jo zastopa. V primeru. , 
dosežem, bi Strelska zveza Slovenije1!,; 
čila tekmovalca, ki bi odšel na olirfPČ 
igre. Vse bi bilo prav, če bi v Avstrahi0 
roma Sydney odšel tisti, ki bi jo dosegč 
pa nujno, saj se je to, čeprav ne v Sl° 
že zgodilo. j
Udeležba na naslednih olimpijskih $ (f 

poglavitni cilj mojega srednjeročne^, 
movalnega načrta in mislim, da ga boF1 : 
sničil. V orimeriavi z drueimi. strelci Oj



AKTUALNO PREJELI SMO

Višje cene vode za obnovo 
vodovodnega omrežja

^činski svet se je že januarja seznanil s slabim stanjem ilirskobistriškega vodovodnega 
Brezja, saj občina zaradi tega, ker država že od konca leta 1991 ne dovoli povišanja 
cfn vode in ostalih komunalnih storitev v skladu z rastjo stroškov, ne more zagotavljati 
Jjti sredstev za tekoče vzdrževanje, kaj šele za naložbe. Komunalno stanovanjsko podjetje, 
'ie pripravilo poseben načrt investicij in investicijskega vzdrževanja na vodovodnih si- 

s,ernih Ilirska Bistrica, Knežak in Podstenjšek za obdobje do leta 2007, je za njegovo ure
ditev predlagalo višje cene vode. S predlogom KSP se je v celoti strinjal odbor za ko
palo in promet, 10. julija (3. nadaljevanje 31. seje) pa ga je podprl še občinski svet, ki 
!e uvedel posebno takso za obremenjevanje okolja in s tem podražil vodo za gospodinjstva 

'n °stale porabnike.
Občinski svet je sklep o uvedbi takse za 
dmenjevanje površinskih in podzemnih 

'°da sprejel z namenom, da bi na področju 
'rskobistriške občine posvečali varovanju 

,'Ulja več pozornosti in bolj racionalno iz-
°riščali naravne dobrine. V skladu s spreje- 
^ Klepom bodo gospodinjstva plačevala 

akso v višini 40,30 ostali odjemalci pa 
'90 tolarjev za kubični meter vode. Po- 

11 niki vode v Občini Hrpelje-Kozina bodo 
p ^čevali 26,20 tolarjev. Taksa je torej podra- 
i'a vodo, nove cene pa so približno take 
dene za komunalne storitve v sosednjih 
. dah. Gospodinjstva bodo po novem 

I Sevala za kubični meter vode 100 to- 
,ariuv (doslej 59,10), ostali odjemalci v ob- 

Cln' 150 tolarjev (doslej 105), porabniki vo

de v Republiki Hrvaški 130 tolarjev in v Ob
čini Hrpelje-Kozina 125 tolarjev. Taksa se 
bo uporabljala za zagotavljanje tekočega 
in investicijskega vzdrževanja vodovodnih 
objektov in naprav v ilirskobnistriški občini, 
njena višina pa se bo mesečno usklajevala 
z rastjo cen na drobno, ki jih objavlja Stati
stični urad Republike Slovenije.

Komunalno stanovanjsko podjetje pred
videva, da bo taksa za obremenjevanje oko
lja prinesla okoli 20 milijonov tolarjev na 
leto, s tem in državnim denarjem pa naj bi 
po načrtu, ki je ocenjen na 411 milijonov 
tolarjev in razdeljen na tri časovna obdobja, 
v prihodnjih desetih letih temeljito obnovilo 
in razširilo zmogljivosti ilirskobistriškega vo
dovodnega omrežja.

JAVNI RAZPIS

Krediti za razvoj 
malega gospodarstva!

sklad Republike Slovenije za razvoj malega gospodarstva je s soglasjem ministrstva za gospo- 
, ar$ke dejavnosti in v sodelovanju s petindvajsetimi bankami 18. julija v časopisu Delo ob- 
,av'l javni razpis za kreditiranje projektov -ia področju malega gospodarstva. Znesek krediti
ra je 1.300.000.000 SIT, od tega je za dolgoročne kredite namenjeno 1.100.000.000, za 
Poročne kredite pa 200.000.000 SIT. Znesek za jamstva je 800.000.000 SIT.

ga posojila. Možne oblike zavarovanja jam
stva so: zastava nepremičnin, premičnin in

razpis se lahko prijavijo enote malega 
I Podarstva po določilih Zakona o razvo-. 
^ rnaleg3 gospodarstva (Uradni list RS št.

I '91). Prednost pri dodelitvi posojil bodo 
e'i prosilci, ki nameravajo z novimi pro- 

,rarni povečati število zaposlenih, pospe- 
Va(i in spodbujati konkurenčnost malega 

^Podarstva (zlasti na mednarodnih trgih), 
f a!ati sodobne tehnologije, ustanavljati in 

ko 'iatienote malega gospodarstva z viso- 
^ stoPnjo inovativnosti, energetske var- 
v 0st' 'n prijaznosti do okolja ter pospeše- 
(I 'Zadružništvo pri skupni nabavi najso- 

nejše tehnologije, skupnem nastopu na 
p arodnih trgih in skupnih inovacijah.

, r°gram prosilcev mora izpolnjevati na- 
QnJe pogoje: donosnost, likvidnost in za- 

n anančno konstrukcijo med uresničeva- 
|(J,.rn Programa po cenah v konvertibilni va- 

, kriteriji za ocenjevanje programov so: 
goječe število delavcev in možnost novih 

slitev, konkurenčnost, izvozni in raz- 
,j0lni v'dik, lastna udeležba, interna stopnja 
n n°Sa' tehnološka naravnanost, inovativ- 

pSt' vPl'v na okolje in podpora v regiji. 
 ̂lahko vloži zahtevek za posojilo, 

na.ZnaŽa Predračunska vrednost investicije 
p0sVe5 90-000.000 SIT. Maksimalna višina 
vre?l' aie lahko največ 50% predračunske 
|<j ■ n°sl;l- Posojila lahko pridobijo prosilci, 
pihajo med viri financiranja zagotovlje- 

čnana,rnani 3°0,/o lastnih sredstev. Dolgoro- 
nja ^0s°jila se odobravajo za dobo vrača
nj' le odvisna od poslovnega načrta in 

Oclob6 V'agania' kratkoročna posojila se 
ta -al° za dobo vračanja do enega le
no i restna mera znaša TOM + 6,0% let- 
prQsi|tl Pogoji veljajo tudi v primeru, če 
najv ?c yl°ži zahtevek za jamstvo, vendar 

do 80% vrednosti glavnice bančne-

vrednostnih papirjev, poroštvo drugih oseb 
ter kombinacija različnih oblikzavarovarjja.

Vloga za posojilo mora vsebovati obra
zec Sklada za pridobivanje pomoči, ki ga 
prosilci lahko dobijo v Oddelku za gospo
darstvo in finance Občine Ilirska Bistrica, 
Bazoviška 14, tel. 41-361, poslovni načrt- 
za dolgoročna posojila, pozitiven bančni 
sklep o upravičenosti investicije, dokazilo 
o poravnanih davkih in prispevkih, pisno 

izjavo o pridobitvi sredstev iz podobnega 
naslova na občinski ali republiški ravni, za 
gospodarske družbe fotokopijo sklepa o 
vpisu družbe v sodni register z vseijii prilo
gami, za samostojne podjetnike fotokopijo 
priglasitvenega lista, za obrtnike fotokopijo 
obrtnega dovoljenja, obvestilo Zavoda za 
statistiko o dejavnosti in matični številki, 
za vse prosilce navedbo števila zaposlenih 
s priloženimi fotokopijami obrazcev prijav 
delavcev v zavarovanje ter podatke o izde
lovalcu poslovnega načrta in njegove refe

rence. Poleg navedenih dokumentov mora 
vloga vsebovati še poslovno poročilo za leti 
1995 in 1996 (skupaj z bilanco stanja in iz
kaza uspeha), poslovni načrt ali investicij
ski elaborat, predlog zavarovanja in kopijo 
podpisnega kartona Agencije RS za plačilni 
promet, nadziranje in informiranje.

Vloge za dodelitev posojila je treba po
slati na naslov: Sklad RS za razvoj malega 
gospodarstva, Štefanova 5,1000 Ljubljana, 
telefon (061) 217-872. Rok za prijavo je 
odprt od objave do porabe namenskih sred
stev. Vloge, ki bodo prispele do 10. v teko
čem mesecu, bo obravnaval Upravni odbor 
Sklada do konca meseca. Prvo odpiranje 
vlog bo v avgustu 1997.

Kdaj se bo prebudil TOKIS, 
lastnik odlagališča Globovnik

V šestdesetih, še intenzivneje pa v sedem

desetih letih, ko je proizvodnja v TOK-u 
tekla s polno paro, je ta tovarna pridno od
lagala svoje industrijske odpadke na depo

nijo Globovnik. Vsi vemo, kje je ta Globov

nik, tudi turisti, tako domači kot tuji, ki se 
po cesti Pivka-llirska Bistrica vozijo proti 
morju. "A ja, to je pa tam, kjer zelo smrdi 
in zaudarja." Tako običajno rečejo.

V letih, ko je TOK kopičil odpadke, je 
tudi dobro posloval, toda za odpadke in 
smrad se ni brigal. Bistveno je bilo, da je 
tekla proizvodnja in da so ljudje imeli kruh. 
Celotna družba v občini je bila neosvešče- 
na in enosmerno razmišljujoča, vrsta direk

torjev tedanjega TOK-a pa brezbrižna za 
ekologijo kraja.

Že dobrih 7 let pa podjetja TOK ni več, 
ostalo pa je odlagališče Globovnik in z njim 
smrad ter onesnaženje tako zraka kot vode. 
Izcedne vode z odlagališča odpadkov pri

hajajo v potok Trnovšek, nato v reko Reko 
in po njej v Škocjanske jame, ki so mimo

grede vpisane v register svetovnih naravnih 
znamenitosti v okviru OZN, na dan pa pri

dejo v nižje ležeči Italiji.
O Globovniku niso vodili uradnih podat

kov, ker je bilo tako najboljše, da se ni ve

delo, koliko odpadkov iz TOK-a gre na de
ponijo. Odpadke so odvažali s traktorskimi 
prikolicami; najprej z običajnimi, ker pa 
je prišlo do raztresanja značilnega plavo- 
sivega odpadnega blata po cesti, so pozne

je uvedli posebne prikolice. Ko je proizvod

nja dobro tekla, so vsak dan odvažali 12 - 
18 m1 odpadkov. Tovarna je delala nepre

kinjeno, noč in dan, petek in svetek.

Odlagališče je bilo zaprtega tipa, name
njeno le TOK-u, kije bil njegov lastnik. De

ponije niso nadzirali, tako da je lahko tudi 
kdo drug odložil svoje, morda strupene od

padke. Važno je tudi to, da zemljišče pred 
začetkom odlaganja ni bilo posebej priprav

ljeno za odlagališče, ki je dobilo razsežnost 
100.000 m3 odpadkov.

Ta gora odpadkov je sedaj prepuščena sa

ma sebi. TOK je šel v stečaj in v likvidacijo, 
njegov naslednik TOKIS d.o.o., ki je kupil 
TOK in s tem tudi odlagališče Globovnik, pa 
modro molči. In vendar je treba na tem mestu 
povedati, da je podjetje TOKIS kot lastnik 
Globovnika dolžno sanirati to odlagališče, za

to je vsakršno njegovo sprenevedanje o ne

odgovornosti glede Globovnika odveč.

Precejšen del doline je obremenjen s tem 
smradom, še posebno naselji Trnovo in To

pole. Visoke koncentracije amoniaka, pove

čana vsebnost arzena in nitratov, velika vse

bnost sulfatov in ne nazadnje nižje koncen

tracije cianida, vse to vsebujejo odpadki v 
Globovniku. Kdo si upa trditi, da te kemij

ske sestavine ne škodujejo zdravju? Izced

ne vode z odlagališča negativno učinkuje

jo na floro in favno na odlagališču in v nje

govi neposredni bližini.

In kako se bo na vse to odzvalo podjetje 
TOKIS? Nemo in brezbrižno ne bo moglo 
ostati v nedogled, kajti krajani Trnovega in 
Topoica so na skupnem sestanku letošnjega 
februarja zahtevali, da se deponijo Globov

nik sanira in na tem tudi vztrajajo.

V občinski upravi so začeli razmišljti in 
pripravljati program sanacije Globovnika, 
kar pomeni velik premik, enako pa bo mo

ralo storiti tudi podjetje TOKIS oziroma seči 
v svojo mošnjo ter sofinancirati sanacijo 
svojega Globovnika.

Občinski odbor SDS 
Ilirska Bistrica
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Zapostavljeno
obrobje
Ministru za zdravstvo Marjanu jerebu je bilo 
4. julija na 6. redni seji Državnega zbora Repu
blike Slovenije postavljeno naslednje vprašanje:

V slovenskih perifernih področjih, gre pred
vsem za občine, ki so bolj oddaljene od večjih 
urbanih središč, se že daljše obdobje pojavlja 
vprašanje kadrov na področju zdravstva in zo
bozdravstva. Prihajam iz Občine Ilirska Bistrica, 
ki ima osem zobozdravnikov. Od teh osmih bo 
pet zobozdravnikov odšlo prej kot v petih letih - 
to pomeni v krajšem času, kot traja študijsko ob
dobje na fakulteti - v penzijo.

Za ta poklic trenutno študira le en študent. Mi
nistra za zdravstvo sprašujem, kakšna je njegova 
kadrovska politika glede zaposlovanja kadrov na 
področju zdravstva in zobozdravstva za periferna 
področja, kot je ta primer Ilirske Bistrice?

Gospod minister, ali ne bi kazalo številčno 
zmanjšati vpisa študentov, ki prihajajo iz favori
ziranih ljubljanskih srednjih šol ter povečati vpis 
študentov iz srednjih šol perifernih področij ter 
na ta način zagotoviti potrebne zdravstvene ka
dre?

S tem bi dobili domače strokovnjake, ki bi slu
žbovali v svojih domačih krajih, saj je dobro po
znano dejstvo, da je zdravnik ali zobozdravnik 
rajši brezposeln v Ljubljani, kot da ima službo 
na periferiji, istočasno pa bi prekinili dolgoletno 

prakso uvoza kadrov iz drugih držav.
Prav gotovo navedeno vprašanje ne bo že sa

mo po sebi rešilo problematike. Vsekakor pa opo
zarja na zelo važen negativni trend vodenja ka
drovske politike v slovenskih perifernih občinah.

Vladimir Čeligoj, 
poslanec SDS v DZ RS

Letos brez novega rekorda
Mednarodna dirka FERRARI 97 PETROL GRAND PRIX, ki jo je na 4,3 km dolgi progi od Ilirske 
Bistrice do Šembij že tretjič zapored organiziral Ferrari klub iz Ilirske Bistrice, je štela za FIA 
prvenstvo srednjeevropske cone, prvenstvo FIA Challenge, pokal Peugeot in kar tri državna pr
venstva: Slovenije, Hrvaške in Avstrije. Gledalci so lahko uživali v mojstrovinah in hitri vožnji 
več kot 70 nastopajočih voznikov iz sedmih držav. Ti so nastopili v okrog 15 razredih avtomo
bilov, kar je pomenilo pravo pašo za oči in vznemirljive vibracije za ušesa, čeprav je letošno 
razpredelnico poleg tehničnih in taktičnih napak nekaterih tekmovalcev krojilo tudi vreme.

Največ pozornosti so bili seveda deležni naj
hitrejši. Gledalci so pričakovali predvsem na
stop Italijana Maura Nestija, 9-kratnega zma
govalca evropskih gorskih preizkušenj in 17- 
kratnega italijanskega prvaka, ki naj bi popravil 
svoj lanski hitrostni rekord, tokrat s prototipom 
breda Pl in BMW-jevim motorjem. Letos jev 
absolutni konkurenci nepričakovano slavil Čeh 
Josef Krečmer s prototipom lucchini P3-96 M. 
Mauro Nesti, ki je po drugi (najhitrejši) vožnji 
zaostal za Čehom in svojim lanskim rekordom 
proge (1:53,48) le nekaj desetink sekunde, na 
tretji vožnji ni nastopil zaradi nove nevihte ozi
roma mokre ceste.

Za vse poznavalce avtomobilističnega športa 
so bili zanimivi tudi nastopi slovenskih vozni
kov, ki so z več ali manj sreče odpeljali vse tri 
vožnje ali pa celo končali nastope na jutranjih 
treningih. Na progi od Ilirske Bistrice do Šem
bij se je namreč odvijala četrta letošnja dirka 
za slovensko gorsko-hitrostno avtomobilisti
čno prvenstvo, prve tri so dobili Martin Črtalič 
(Učka), Slavko Dekleva (Grgar) in Tomaž Jemc 
(Golica), je bil najboljši Jani Trček (ford es- 
cort cosvvorth RS), ki je pristal na 5. mestu v 
absolutni konkurenci.

Žal je slabo vreme skazilo zaključek dirke v 
Šembijah, tako da podelitev priznanj in pokalov, 
modna revija in izbor miss Ferrari 97 - pika na i 
celotni prireditvi - ni izzvenela tako, kot bi si 
želeli tekmovalci, gledalci in organizatorji.

Rezultati: 1. Josef Krečmer (Češka, lucchini 
P3-96M) 6.28,07, 2. Felix Pailer (Avstrija, lan- 
cia integrale 16V) 6:34,97, 3. Gottfried Kogler 
(Avstrija, ford escort cosvvorth RS) 6:42,12, 4. 
Patrik Semlbauer (Češka, formula opel lotus) 
6:50,65, 5. Jani Trček 6:51,99, 6. Tomaž Jemc 
6:52,59 (oba Slovenija, ford escort cosvvorth RS), 
7. Niko Pulič 6:58,00, 8. Lucio Stolli 6:58,68 
(oba Hrvaška, ford escort cosvvorth RS), 9. Boris 
Popovič (Slovenija, mitsubishi lancer EVO lil) 
7:09,68,10. Gianni Di Fant (Italija, ford escort 
cosvvorth RS) 7:11,44 itn.

Z. Debevc

Snežnik
Naslov uredništva:
Bazoviška 40, 6250 Ilirska Bistrica, 
tel. 067/81-297, fax. 067/41-124

Ustanovitelj: Borislav Zejnulovič

Izdajatelj: "GA Commerce", Bazoviška 40

Glavni in odgovorni urednik:
Borislav Zejnulovič

Uredniški odbor: Dimitrij Bonano,
Vojko Čeligoj, Zdravko Debevc, Franc Gombač, 
Ivko Spetič /predsednik/
Urednik, novinar in lektor: Branko Zidarič 
Urednik športne strani: Zdravko Debevc 
Tehnični urednik: Raymond Fabijanič

Tisk: "GA commerce" Ilirska Bistrica 
Naklada: 1250 izvodov



Metanje konjske podkve
Ilirska Bistrica ni in verjetno tudi nikoli ne bo 

eno izmed bolj znanih ali pomembnejših sloven

skih mest, čeprav postaja z vizito, pustom, Prem- 
skimi (literarnimi) srečanji ali z različnimi dosežki 
nekaterih posameznikov in športnikov ter med

narodno gorsko dirko, ki jo pripravlja domači 
Ferrari klub, znana čedalje večjemu krogu ljudi. 
Če odmislimo vrsto nič manj pomembnih dogod

kov, ki tako ali drugače ustvarjajo podobo kraja 
in lokalne skupnosti, se zdi, da so Bistriški (obrtni) 
dnevi v preteklosti, posebno nekaj let po njiho

vem nastanku, veliko bolj žareli. Kljub temu, da 
gre za tradicionalno, a premalo izpostavljeno pri

reditev, Bistriški dnevi v vseh teh letih še vedno 
niso dobili jasne in zaokrožene podobe, prepo

znavne od blizu in daleč.
Po lanskem, zaradi različnih vzrokov dodobra 

izneverjenem poskusu, so bili letošnji Bistriški 
dnevi vsebinsko dokaj privlačni, raznovrstni, bo

gati in v veselje otrokom,čeprav je bil program 
po ustaljeni navadi pripravljen "zadnji trenutek". 
Omeniti je treba, da so bila prizorišča za posa

mezne zvrsti dogajanja dobro izbrana (Plač, 
Športni park N. Žagar, prostor pred OŠ A. Žni

deršiča), vendar se je dalo tudi letos opaziti že 
skoraj mučno pomanjkljivost: manjkala je osred

nja prireditev, stalnica, ki bi bila povezana s tra

dicijo Bistrice, prireditev, ki bi bila zasnovana v 
zabavnem ali manj resnem, lahkotnem duhu, za-

in raznovrstne prospekte z informacijami o turi

stičnih krajih, ribolovnih vodah, športnih kolek

tivih, pridelovalcih slivovke, domačih dobrot itd. 
Žal je bila kljub svoji zelo pomembni vlogi pre

malo vidna, saj je bila postavljena poleg grozljive 
in nevarne stavbe, v kateri je bila nekoč resta

vracija Triglav. Škoda, da nekateri spominki niso 
bili naprodaj (klešče znanih škoromatov, po

slikane steklenice in stekleničke za slivovko Mi
lojke Primc, mlinska kolesa Franeta Dovgana, 
brkinska slivovka ilirskobistriškega podjetja He- 
vil, za katerega je eno izmed steklenic oblikoval 
znani Oskar Kogoj). Stojnica s takšno vsebino 
bo morala biti v prihodnjih letih precej večja in 
dobiti eno izmed osrednjih mest na Plaču.

In še to. Glede na pripombe organizatorjev, da 
je enkrat na leto vendarle dovoljeno pretirano 
močno ozvočenje, četudi bližnjim prebivalcem 
krade spanec, bi lahko dodali, da za tako po

četje ne more biti opravičila, kajti predstavljajmo 
si, kaj se bo zgodilo, ko bo na Plaču več glas

benih in drugih prireditev. Po "eksperimentih"so 
si pristojni izoblikovali mnenje, da jeza različne, 
zlasti poletne prireditve, prav Plač najbolj pri

merno prizorišče. Obstajajo tudi načrti za manjše 
posege, s katerimi bi brez velikih finančnih sred

stev prilagodili prostor (vrt nekdanje restavracije 
Triglav) za te namene. Zaključek: v vsakem pri

meru bi morale biti prireditve na Plaču le toliko

nimiva za mlade in stare, z vsebino, ki bi dala 
pečat raznovrstnim spremljajočim, vendar ena

ko pomembnim dogajanjem (letos ocenjevanje 
in prodaja mlečnih izdelkov ter razstava plemen

skih koz in ovac Društva rejcev drobnice II. Bi

strica, športnorekreativna tekmovanja, nastopi 
glasbenikov, čarodejev, humoristov, mladih upov 
itd.), nekaj, kar bi celotnemu dogodku dalo novo 
ime - Bistriški dnevi so preveč splošna oznaka, 
ki ne pove bistvenega, tistega, kar bi si želeli orga

nizatorji, domačini in obiskovalci.
Vsebino, ki so jo imeli Bistriški dnevi na začet

ku in se je odražala v različnih tekmovanjih, po

vezanih s pilarstvom in mlinarstvom, tradicijo 
torej, bi morali organizatorji v prihodnjih letih 
ohraniti, celo več, postaviti bi jo morali v ospred

je, vpeti v središče, ji poiskati sodobno obliko in 
jo venomer izpopolnjevati. To bi bila najboljša 
osnova za nadaljnje "dneve", ki jih bo treba skrb

no načrtovati, saj so časi improvizacij in metanja 
konjske podkve, čakanja na srečo in dobra na

ključja za zmeraj mimo.

Reklamiranje prireditve v medijih je bilo tudi 
letos sila skromno, prava sramota pa je bil tran

sparent nad Bazoviško cesto pri občinski stavbi, 
na katerem je bilo zapisano natančno takole: 
"Bistriški dnevi 11.12. 13. 7. '97". Poleg do

mačinov so ga brali še vsi mogoči turisti na poti 
proti morju ali od njega domov. Med njimi je 
bilo ogromno Slovencev, ki se brez dvoma niso 
mogli sprijazniti s takim napisom. Tudi s plaka

tom (in plakatiranjem) ne moremo biti zadovo

ljni, saj je bil s svojim sporočilom in obliko daleč 
od dogajanj, ki naj bi jih napovedal.

Stojnic je bilo zelo malo. Ker o tistih s šaro ne 
kaže izgubljati besed, obrtniki pa se tokrat niso 
zmenili za prireditev v znamenju obrti, je treba 
omeniti zelo zanimivo in s poljskim cvetjem ok

rašeno stojnico Turističnega društva II. Bistrica 
(na sliki), ki je ponujala razglednice, karte mesta

glasne, da ne bi bile vprašljive za nobenega in

špektorja. Če organizatorji menijo, da se mladina 
ne more zadovoljiti s tišjo glasbo, lahko še doda

mo, da je Plač za želje glasbenih skupin nesora

zmerno majhen, kajti v večini primerov so bile 
le preveč glasne. Tudi ozvočenje ansambla Ma- 
libu, kakršno že je, bi se dalo s primerno zavze

tostjo tonskega mojstra bolje uravnati. In to tako, 
da potenciometri sploh ne bi bili naviti do konca. 
Namesto tega se je zdelo, da se s pretiravanjem 
zakrivajo pomanjkljivosti obvladovanja instru

mentov. Doklej šef
D. B. in B. 1.

P. S.: Nič ni narobe, če so cene gostinskih stori

tev ob takih priložnostih nekoliko višje, niso pa 
opravičljive nesramno visoke, na vseh točilnih 
mestih enotne cene. Kar je preveč, je le preveč!

Sindikat cestnega prometa 
Slovenije TIB: družinski piknik

13. julija je bil dan voznikov in avtomehanikov. Ta dan Sindikat cestnega prometa Slovenije, ki 

v ilirskobistriški občini deluje v okviru avtoprevozniškega podjetja Transport, vsako leto iz
koristi za družabno srečanje z družinskim piknikom. Letos, ko podjetje TIB Petrol Transport 
praznuje 50. obletnico obstoja, je bilo vzrokov za tovrstno srečanje še več.

Piknik, ki so se ga udeležili člani sindikata s 
svojimi družinami in ki se je v soboto, 12. julija, 
od dvanajste ure pa vse do zgodnjih jutranjih 
ur naslednjega dne dogajal na Črnih njivah nad 

II. Bistrico, je bil že četrti po vrsti in želja vseh 
prisotnih je bila, da bi ta srečanja postala tradi
cionalna. Po samem dogajanju pa se ta piknik 
ni veliko razlikoval od ostalih piknikov. Dobra 
hrana, pijača, družabne igre z žogo, sprehodi 
po bližnji okolici in zvečer ples ob živi glasbi, 
so zapolnili več kot dvanajst ur dogajanja. Ker 
pa je bilo tudi vreme prekrasno, vzrokov za sla
bo počutje ni bilo.

Ob bok temu srečanju pa so se izpostavila 
mnoga vprašanja in problemi, s katerimi se sre
čujejo delavci iz prometne stroke. Dejstvo, da 
je prevoznikov več kot prevozov, da je v pri
meru Transporta, ki je specializiran prevoznik 
za nevarne snovi, konkurenca vse hujša in da 
ima država do prevozniške dejavnosti mačehov
ski odnos, zmanjšuje varnost zaposlenih in 
povečuje možnost odpuščanja delavcev. Kot je 

na pikniku v svojem nagovoru prisotnim po
vedal predsednik sindikata Stojan Tomažič, je 

bil Sindikat cestnega prometa Slovenije na pod
jetju Transport ustanovljen pred štirimi leti pred
vsem zaradi želje zaposlenih, da bi se njihove 
pravice iz dela čim bolje izvajale. Sedaj, ko se 
za delavca ne pišejo lepi časi, ko so mnoga pod
jetja že propadla, mnogo pa jih je na robu pre
živetja, je še toliko bolj pomembno, da se delav
ci čim več družijo med seboj in preko sindika
tov skušajo ubraniti svoje pravice in nenazadnje 
tudi delovna mesta. Iz tega razloga Sindikat ce

stnega prometa Slovenije TIB skuša vse svoje 
člane vsaj enkrat na leto zbrati in izkoristiti tak

šno priložnost, da se lahko zaposleni neposred
no in še v prijetni družbi seznanijo z vsemi pro
blemi, možnostmi in vsem, kar morajo vedeti o 
svojem položaju v podjetju. Tomažič se je do
taknil tudi dejstva, da so zaposleni podjetja Tran
sport sedaj hkrati tudi lastniki podjetja. Po nje
govem je to svojevrstni precep, ki od delavca 

zahteva, ali da razmišlja kot lastnik in s tem v 
svojo lastno, delavčevo škodo in v korist lastni
ne ali da razmišlja kot delavec in s tem v škodo 
lastnine, to je podjetja.

Kot je kasneje dejala Ksenija Montani, je pod

jetje Transport nastalo 15. aprila leta 1947. Nje
gov prvi vozni park je obsegal sedem starih ka
mionov, zaposlenih delavcev pa je bilo šestna
jst. Današnja slika podjetja je popolnoma dru
gačna, saj zaposluje okoli 380 ljudi in ima 113 
vozil. Transportov! kamioni so najprej prevažali 
razsut tovor, v zgodnjih šestdesetih letih pa je 
padla strateška odločitev, da se bodo speciali
zirali za prevoz nevarnih snovi. Od takrat naprej 
je Transport začel dobivati podobo, ki jo po
znamo še dandanes. V sedemdesetih letih je s 
pridobitvijo ADR certifikatov podjetje svoje sto
ritve začelo tudi izvažati. Tik pred osamosvojit

vijo Slovenije je bilo podjetje Transport največji 
prevoznik nevarnih snovi in praškastih materi
alov v Jugoslaviji in eno največjih v Evropi.

Sedaj je podjetje še vedno največji tovrstni 
prevoznik v Sloveniji, vendar pa ga konkuren
ca iz dneva v dan vse bolj utesnjuje. O konku
renci se veliko pogovarjajo tudi zaposleni med 
seboj. Dejstva, da je ta konkurenca nelojalna, 

da zakoni za ene veljajo in za druge ne, ni moč 
skriti. Tudi mačehovski odnos države do dejav

nosti prometa je bil že večkrat omenjen. Iz tega

sledi, da zunanji dejavniki, ki vplivajo na p° 
slovanje podjetja TIB Transport, niso nič M 
ugodni. Vendar pa to ni edino, kar pesti podjd' 
je. Notranja neorganiziranost, neracionalno p) 
slovanje, medsebojna trenja med zaposlenih 
manjšanje obsega dela in še in še bi lahko n* _ 
števali, so tisti dejavniki, ki vplivajo na uspeš'*' | 
poslovanje podjetja in s tem tudi na sociali11; 
varnost zaposlenih.

Sindikat cestnega prometa Slovenije TIB ih1 
vseskozi trdno stališče, da se z odpuščanjem ' 
lavcev in z zmanjševanjem že tako ne prev* j 
dobrih plač podjetje ne more in ne sme reševJ* 
iz trenutne situacije, ki ni preveč rožnata. "B^ 
trdega dela, spoštovanja pravic zaposlenih, ” 
cionalnega poslovanja in odgovornosti vodilč 
strukturne vidim prihodnosti nobenega podjett . 
in s tem tudi podjetja Transport ne,” jena ko"*1 
svojega govora dejal predsednik Sindikata ces* 
nega prometa Slovenije TIB Stojan Tomažič, '
je izkoristil to priložnost, da je čestital vsem z* ,
poslenim podjetja TIB Petrol Transport ob 5® 
tem jubileju, voznikom in avtomehanikom k , 
je čestital ob njihovem dnevu, 13. juliju, tervSi 

prisotne povabil na zabavo s plesom.

OBVESTILO

Krvodajalska akcia
k, so pripravljeni datr del sebe, da lahko za-

I

mi in boleznim, odveč. Vsak zdrav človek

Zakaj ne bi bilo to v torek, 5. avgusta, me(l
7. in 13. uro v prostorih Osnovne šole Dra-

Ilirska Bistrih

SOLSTVO

Pregled najpomembnejših dosežkov 
05 D. Ketteja v šolskem letu 1996/1997

Večina otrok naše šole, 96,8%, je uspešno zaključila šolsko leto. Od 509 učencev je bilo 145 od
ličnih. Med osmošolci je bilo 17 odličnjakov, od tega kar 14 takih, ki so bili odlični vseh osem let: 
Tomaž Čendak, Barbara Cetin, Aljaž Simonič, Polona Simonič, Urška Perenič, Meta Frank, Klemen 
Grbec, Petra Šajn, Vesna Boštjančič, Martina Boštjančič, Martina Vičič, Sanja Bekrič, Tadeja Pirih, 
Vanja Primc. Učenci pa se niso izkazali samo pri pouku, ampak so sodelovali na različnih tek
movanjih in dobili številna priznanja, pohvale in nagrade.

Zelo uspešni smo bili na tekmovanju v znanju 
materinščine. Osem tekmovalcev je doseglo bro
nasta Cankarjeva priznanja. Barbara Cetin, Tade
ja Pirih, Vanja Primc, Petra Šajn in Darja Škerla- 
vaj so se udeležile državnega tekmovanja v Kopru 
ter osvojile zlata Cankarjeva priznanja. Letos je 
minilo natanko 30 let, odkar smo pri nas uvedli 
Kettejevo bralno značko. Ob tem pomembnem 
jubileju smo izdali spominsko dopisnico in po
vabili medse našega rojaka Franeta Tomšiča. Če
stital je letošnjim 290 bralcem za prejete Kette
jeve značke in pohvale. Učenci prvih razredov 
pa so se vključili še v republiški bralni projekt 
Knjigobube. Vsi sodelujoči so dobili pohvale, 
projekt pa zaključili z razstavo izdelkov.

Sodelovali smo na prvem tekmovanju za an
gleško bralno značko, ki ga je organiziral šolski 
epicenter iz Ljubljane. Značke in pohvale je pre
jelo 16 učencev. Na tekmovanju iz angleškega 
jezika smo dobili 19 bronastih in 5 srebrnih pri
znanj. Petra Šajn in Alenka Šlenc pa sta se uvrstili 
nadržavno tekmovanje. 6. c razred je dosegel 1. 
mesto na državni ravni v izdelavi najboljšega pro
jekta iz angleškega jezika.

Dobro smo se odrezali tudi na množičnem tek
movanju iz Vesele šole. Sodelovalo je 65 učencev 
od 4. do 8. razreda. Med sedmimi učenci iz ilir- 
skobistriške občine, ki so odšli na državno tekmo
vanje v Ljubljano, je bilo kar 5 naših: Martin Ku

rent, Jernej Čeligoj, Katarina Dekleva, Aljaša Jen
ko in Barbara Cetin. Barbara se je že četrtič uvrstila 
med državne prvake. Učenci od 1. do 3. razreda 
so sodelovali v Cici veseli šoli in prejeli pohvale.

Tudi na naravoslovnem področju nismo zao
stajali. Na šolskem tekmovanju iz matematike je 
41 učencev doseglo bronasta, 16 pa srebrna Ve
gova priznanja. Od sedmih učencev, ki so zasto
pali našo občino v Kopru, je bilo zopet 6 naših: 
Petra Šajn, Zvonko Boštjančič, Aljaž Simonič, 
Tomaž Čendak, Nina Volk in Aljaša Jenko. To
maž Čendak je osvojil 3. mesto in zlato Vegovo 
priznanje. Učenci 3. in 4. razredov so se pomerili 
na tekmovanju Računanje je igra. 25 učencev je 
prejelo priznanja, 17 pa zlata priznanja. Zvonko 
Boštjančič, Barbara Cetin in Darja Škerlavaj so 
dobili bronasta, Aljaž Simonič pa bronasto in sre
brno Preglovo priznanje za znanje iz kemije.

Kljub slabim pogojem za delo pri športni vzgoji 
so naši učenci dosegali lepe rezultate. Na regij
skem tekmovanju so se najbolje odrezali: Aleš 
Skok v metu žogice (1. mesto), Vesna Boštjančič 
v skoku v daljino (2. mesto) in Luka Iskra v teku 

na 60 metrov (1. mesto). Luka je dosegel 5. mesto 
tudi na državnem tekmovanju. Ekipa naše šole 
je v malem nogometu dosegla 1. mesto na ob
močnem tekmovanju in 3. mesto v četrtfinalu slo

venskega prvenstva OŠ (G skupina). Ženska ekipa 
je dosegla 1. mesto na občinskem tekmovanju v

dvorani in 2. mesto na področnem prvenst^ 

odbojki na mivki v Portorožu. Učenci 1- 
razredov so se letos vključili v program Zlati & 
ček in si tako prislužili 28 značk v prvem in .̂ 
drugem razredu. Tudi letos smo uspešno org3 ' 
zirali in izvedli letno šolo v naravi za četrtos0 

v Kranjski gori.
Da naše šole in učencev ne poznajo sah

ožji okolici, smo dokazali s sodelovanjemv' 
vilnih televizijskih oddajah: na kvizu Male ^ 
celice, v oddajah Pod klobukom, Lahkih nog 
okrog, osmošolci pa so pokazali svoje spretn 
v televizijski igrici Flugo. *

Razredna stopnja je bila vključena v akcij0', 
čiste zobe, ki je potekala po celi Sloveniji. Uc 
3. razredov pa so sodelovali pri projektu Ko'. ? 

soncu in ga uspešno zaključili z razstavo in P 
ditvijo, na katero so bili vabljeni tudi starši- ^ 

Učenci so kazali svojo kreativnost in ustvaf) , 
nemir v različnih interesnih dejavnostih, h*3 j 
smo lahko ponosni na otroški in mladinski p^' 
zbor (100 članov). S svojimi nastopi so pope ■ 
številne prireditve. Posebna komisija je 'z 
otroški zbor za nastop na reviji najboljših PevS , 
zborov Primorske "Naša pomlad" v Sežani- Dr 
ski krožek se je na srečanju gledaliških ^ 
predstavil z igrico "Deklica, ki je hodila p° t 
hu". Poleg omenjenih skupin je na šoli del° 
še veliko različnih krožkov: ročna dela, h: 

vanje keramike, filatelistični krožek, pla0!^; 
skupina, gasilci, računalništvo ... Utrip žM* 
in dela naše šole, učencev in njihovih me'1,0V: 
pa smo na koncu strnili v dveh glasilih: N°s , 
mevi (šolska skupnost učencev) in Brinje l

narski krožek). ,.J
ari)1'Vseh teh uspehov ne bi bilo brez m3' 

učencev, njihovih staršev, mentorjev 
in vseh, ki so nam pomagali pri uresmv- ,... ... ______ ,_____r.. „.esniči^j
stavljenih ciljev. Vsem se najlepše zahva1! ^ 
in si želim, da bi tudi v prihodnje tako 0

F1. Vidmar, pom. ravnaj
sodelovali.



NOČNI SAMOGOVORI

Teta iz Amerike
* . ^eseca julija je včasih delavski razred mno- 
!' 'Cr>o odhajal na težko pričakovani dopust in 

lt *° tam drugam, kot na morje. Vsako podjetje je
I 1,0dolžno svojim podložnikom zagotoviti vsaj 

,°taek rajskih užitkov, o katerih so sanjali vse
II 1 to ter se jih spominjali, ko so pozimi v vitrini 
? ^željivo pogledovali na stare razglednice s po-
* Qravi iz (nekdaj) našega Jadrana. Še dandanes 
'* rriarsikje opazim te hišne svetinje iz starih časov 
P "Vidnih krajih in njihovi lastniki mi z ginjenim 
f Sasom pripovedujejo, kje vse šobili na sindikal- 
| 11 račun. Počitniške domove, ki so bili v glav- 
i' na Hrvaškem, so jim podržavili ali pa pro- 
S ,ata Podjetji vred in tako olajšali del delavskega
* |'vta za večno skrb: joj, kam bi šel? Danes, ko 

^ arTto skoraj več sindikatov kot podjetij, teh pro-
1 err|ov ni več, ker so skoraj vsi doma, oni od
} hiti 8°ri pa gotovo vedrijo in si nabirajo novih
'* . 0|Pi kje na Karibih. Nekaterim sicer dajo nekak- 
' In regres s polletno zamudo, s katerim zapo- 

ai ne vedo kam, ker je tedaj, ko se do njega 
* Spijejo, poletje navadno že davno mimo.

še kakšno napol ponorelo in ponarodelo pesem, 
da ljudem bolj tekne. Ne moreš namreč jesti na 
suho, če jedi s čim ne zaliješ... Laž pa lahko 
nategneš na poljubno dolžino, čeprav samo za 
en dan. In če človek živi od danes do jutri, tudi 
resnice ne potrebuje več, ker ga spravlja samo 
v deprasiio - to je za nepoučene bralce nekakšno 
poživinjeno stanje človeka, ki ne ve ne kdo, ne 
kaj je (op. p). Ko pridejo v svojo nekdanjo de
želo, naši ubogi zdomci vse pogosteje zapadajo 
v takšna stanja reinkarnacije. Omenjeni piknik 
je samo nekakšen začetni ritual poletnih seans, 
na katerih jim posebej izvežbani psihoterapevti 
skušajo vtepsti v glavo, da je vse, kar jih muči, 
posledica njihovih otroških travm in skrivnih 
zlorab, kar je danes sila moderno. Vsa razoča
ranja nad svojo (?) domovino bi po njihovem 
trdnem prepričanju rešili, če bi prekinili vse stike 
z njo vsaj za nekaj časa. S tem bi se naša prefri
gana oblast, ali karkoli že je, na fin način otresla 
teh nadležnežev, ki venomer postavljajo nerod
na vprašanja, kot na primer: kdaj bomo postali

I tili j*a' sai morie ni vse. O gorah smo že govo- 
I j^vaso zavzete. Pozabil sem omeniti, da smo 

ti |j. ''n še imamo - navadno prvo nedeljo v ju- 
| ^^se ne motim) - nekakšen izseljeniški pik- 
i nj'na katerem naši politični veljaki naše zdo- 

I nj^.In 'Zseljence nafutrajo z običajnimi narod- 
s. ledrni: lažmi o uspešnosti naše dežele ter 

1 VaPčiči na ražnju. Vmes seveda zajodlajo

normalna družba, v kateri te bodo obrajtali in 
cenili po delu in ne po političnih parolah oziro
ma pripadnosti določeni stranki? Rečem vam, 
da je žalostno gledati te razpotegnjene obraze, 
ko prijodlajo skozi karavanški predor s hvalnico 
Sloveniji na zdrgnjeni kaseti svojega avtoradia 
in te potem gledajo z velikimi otroškimi očmi, 
ki vprašujejo, če je letos doma kaj drugače ...

Kaj naj jim odgovorim? Da bo drugače drugo 
leto? Navadno eno minuto molče gledamo uvel 
lipov list, ki je simbol naše dežele ...

Ko sem že pri spominih, bi omenil še mojo 
pokojno teto, ki nas je obiskala pred več kot 
tremi desetletji. Dolgo smo jo pričakovali, a ne 
zaradi tistih par dolarjev, temveč zato, ker nas 
je strašno zanimalo, kakšna neki je, ker biva v 
Ameriki. Ko smo jo končno le pričakali, nam je 
najprej razložila, koliko tam dejlajo, da zaslužijo 
tisti svoj denar. To je bilo glavno, ker nam je 
imela povedati, potem se spomnim samo še te
ga, da smo šli na Golico pogledat, kako češpe 
rdijo. Problem je nastal takrat, ko je ugotovila, 
da češpe niso v ravni vrsti in to me je tako potrlo, 
da sem zbežal domov. Isto se je verjetno prime
rilo našemu državnemu poglavarju, ko je veliki 
teti iz Amerike razkazoval svojo vojsko, ki ni 
bi la ravno vplajbo postavljena; zato je niso spre
jeli v NATO in ne zaradi tega, ker baje ne zna 
angleščine. Če bi peljal gospo Albrightovo re
cimo v Smrje, bi od tam skozi raznorodno vrsto 
češpelj verjetno uzrla celo Piranski zaliv, kar bi 
jo gotovo pomirilo ter bi prikimala našemu po
glavarju, da je vse olrajt in da njihova letalono
silka lahko odpluje v domače vode. Ker nisem 
bil zraven ne vem, kako so se zmenili, saj je s 
tetami velik križ. Vedno imajo prav.

Kaj naj vam še rečem? Nekateri mi očitajo 
preveč abstraktno pisanje, drugi da premalo pi
šem o konkretnih problemih. Mogoče se grem 
pomalem res svojo staro obrt-literaturo, ampak 
ne zmeraj, saj imam oči in ušesa, ki ne izgubljajo 
stika s stvarnostjo. Bodite bolj odzivni, pa boste 
zašli tudi v časopis. Če imate kaj povedati se
veda. "Poštarjev", ki prežvekujejo postane novi
ce imamo več kot dovolj, saj takoj ukrojijo resni
co po vaši meri, ki je ne morete dati nase v jav
nosti, ker bi izgledali smešno. Smešnih ljudi pa 
nihče ne jemlje resno, kar je zelo važno za uspe
šne poslovneže, ki želijo zaslužiti kakšen sold 
... Isto velja za naš občinski svet, ki hoče odsih

mal imeti poklicnega (se pravi zaresnega) župa
na, ki bo zmogel potešiti želje svetnikov in ob
časno tudi občanov, kar pa dandanes ni lahka 
stvar, ker bo moral venomer trdo razmišljati. Ce
lo ponoči. Nikar ne delajte tudi vi kaj takega, 
ker takšno početje škoduje zdravju, ki je, kot 
nekateri pravijo, vse, kar imajo ... Ostanite mi 
totej zdravi vsaj do prihodnjega meseca, ko se 
mogoče spet srečamo.

Vaš Jože Stegu

Brezskrbno na dopust
"avstveno zavarovanje na potovanjih v tujini 

Zavarovalnice Triglav
elimo spomniti na vse, kar zdravnika ali zdravila, orec

zdravstveno zavarovat 
Zavarovalnice Triglav

ivarovanja vam bo zagoto- 
talno kritje za nepredvi- 
i ali nezgode, ki vas do-

zdravnika ali zdravila, organizira potrebne prevoze in položi 
- denarni depozit. Prednost tega zavarovanja je v tem,

da vam ni potrebno skrbeti, kdo bo poravnal 
stroške zdravljenja. Plača jih MercurAssi- 

stance ali pa vam jih na podlagi pred- 
Tr v ločenih računov takoj po vrnitvi do-
Ker ŽIVLJENJE POTREBUJE VARNOST m„pmm,Zamrota,„ica Trigja,,

Zavarovanje lahko sklene vsak, ki 
se odpravlja na potovanje v tuji
no. Obstajajo trije možni načini 
zavarovanja:
• posamično zavarovanje za po
sameznike in njihove družinske 
člane, ki potujejo v tujino; zava
rovanje se sklene za vsako posa
mezno potovanje;

• skupinsko zavarovanje za naklju
čno sestavljene skupine, ki potujejo 

v tujino;

• kolektivno zavarovanje za člane pod- 

Znanje Mv,n organizacij, ki potujejo v tujino.

-.Vvlc, nujnv prijaznost Poskrbite za spremljevalca, ki vas bo spremljal
valnica Triglav s pomočjo svojih na potovanjih v tujino in vam tudi ob nesreči stal
žira ustrezno zdravstveno storitev, priskrbi ob strani - Zavarovalnico Triglav.

' v tujini. V Zavaro- 
n smo sklenili po- 
iovanju z največjo 
ico na svetu, Mun- 
kar našim zavaro- 
y,oča uporabo sto- 
Mercur Assistan- 

’i zdravstvenega za- 
potovanjih v tujini 
irkoli in kjerkoli ste, 
noč in nasvet na Mer- 
e. Storitve te mreže so 
14 ur dnevno, sporazu- 
'ahko v nemškem, angle-

postojna
tradicija
varnost

Nato, nato EU
Popotnik, ki se je po trudapolni vožnji proti 

morju po južni transbalkanski magistrali ustavil 
pod Premom, je hipoma prisluhnil. Iz višavje 

prihajalo prekrasno petje, ki se je razlivalo po 
vsem severnem delu Bistriške doline. Toni bilo 
rajsko petje, bilo je to grajsko petje. In tudi peli 
niso angelci, ampak pevski zbori. Tako lepo in 
močno, daje Danijel Cek v časopisu slikovito 
zapisal o "Premskem gradu, ki se je tresel od 
petja". Po prijetnem presenečenju seje naš ne
znani voznik z znano destinacijo težko vključil 
v reko vozil: kam ionov IFOR, prikolic Schvvarz- 
miiller (črni mlinar - verjetno so predniki iz 
žita mleli integralno moko), Avstrijcev, Čehov 
... Tok je pozneje nekaj kilometrov nižje dobe
sedno razpolovil Bistre. Ta bo do leta 2009 
stalno doživljal prometni infarkt. Takrat se bo 
Ljubljana zmenila z Zagrebom (po novem hrva
škem pravopisu Zagrijebom) in temeljito ure
dila cestni promet na tem zanemarjenem delu 
planeta.

Na prazniku, imenovanem Bistriški dnevi, 
smo se spet imeli fajn. Prekrasna glasba s Plača 
seje razlegala v radiusu 6 kilometrov. Efi kasno 
je premagovala spanec vsem ljubiteljem in 

sovražnikom nočnega počitka tja do zgodnjih 
jutranjih ur. Članek o tem dogodku bi moral 

biti naslovljen z "Nekdanja restavracija Triglav 
se je tresla od muzike". Priznam, da sem priča
koval - šturlo jaz - da se bo zrušila streha in se 
bo hiša sesula vase, a se ni nič takega zgodilo. 
Kolikor mi je znano, so jo tudi vsa človeška stre- 

menca, nakovalca in bobniči odnesli brez huj
ših (začasnih) posledic. Sploh pa je bilo vse 
zelo lepo.

Župan v Bistrici "da" ali "ne", je trenutno vpra
šanje, ki buri duhove 23 + enega človeka. Na 

občini se o tem v miru prepirajo, saj jim pre
bivalci damo mir in jih pustimo, da delajo kar 

hočejo. To ni demokracija. Bila pa bi, ko bi se 
na Plaču zbrali dve skupini. Ena bi nosila trans
parente "Dol z županom in njegovo kliko, ži
veli svetniki!", drugi demonstranti pa bi mahali 
z napisi "Svetniki, fuj! Živel naš župan!" In po
tem bi prišla policija s palicami iz žvečilnega 
gumija, solzilcem in vodnimi topovi. Pozvala 

bi ljudstvo, naj se takoj razide: "V imenu ljud
stva vas pozivamo, da se takoj razidete, sicer 

bomo morali ukrepati s silo". Nakar bi po zraku 
začeli leteti priljubljeni rekviziti: gnila jajca, 
pomidori, kisle kumarice in drugo sezonsko 
sadje. Tudi molotovka bi zletela in po naklju
čju zažgala ex restavracijo Triglav do dna nje
ne duše in elegantno rešila nerešljivi problem. 

Osupla množica bi se prestrašena odmaknila 
gasilcem, ki bi, kljub bliskovitemu reagiranju, 
lahko le zavarovali bližnjo pekarno in mi bi 
prihodnji dan spet mirno jedli kruh namesto 
3x prepečenega prepečenca.

Bodimo malce resni in si nalijmo čistega 
šnopca. Kjer je iskati vzroke za neefikasno de
lovanje naših svetnikov, župana in občinske 
uprave. Menim, da gre za kompleksno pro

blematiko, ki jo moramo osvetliti interdisci
plinarno:

1. različna izobrazbena struktura občanov 
in izključujoč se ekonomsko - filozofski pogled 
na svet;

2. relativno neenakomerno razporejena mo

tivacija z ozirom na različno disperzirano stop
njo lokalpatriotske zavesti;

3. tranzicijske motnje in šumi, ki v nekaterih 

primerih iz običajnega pojava prehajajo v pa
tološke razsežnosti;

4. h istorično-geografska danost: a) N ograj c i 
so čisti Istrijani, b) Knežani so čisti Notranjci, 
c) Bistričani so ena velika zmešnjava - starih 

ni več, novokomponirani še niso uredili svojih 
misli.

V podskupino 4a) bi lahko uvrstili še Jelšane, 
v 4a) in delno v 4c) Podgoro. Frane je rekel, 
da se Podgrajcem fučka, kaj bo z Domom na 
Vidmu in tistim kinom v njem. Misel popolno
ma potrjuje opisane teze pod 1, 2, 3 in 4.

Rešitev problema? Preprosta. Prevzemimo 
švicarski model sožitja, ki se začne z emen- 
talom.

Gospa Madeleine All-right je kot kakšna 
tršica zbrala okoli sebe vrh ponosne Slovenije, 
ki se je po "Madridu" počutil kot oparjena kura.

Takole je besedičila žalostnim veljakom: Ni 

res, da pomeni nesprejem Slovenije v NATO 
za to državo K.O. Nasprotno, vse je O.K., saj 

ste pridni. Bodimo si na jasnem - čas, ko boste 
postali zanesljivi partnerji sveta, v katerem se 
naglo gradi demokracija, svobodno trgovanje 
in varna arhitektura ljudskih pravic, ni več da
leč. Že dosedaj ste bili odlični. Zato boste od 

mene dobili pohvalo - čebelico. Prihodnjič do
bite bonbonček. Slovenski vrh jo je nemo po
slušal s široko odprtimi očmi, a je ni slišal, 
kajti njegove misli so blodile nekje drugje... 
Psihologi bi temu rekli nesposobnost daljše 
koncentracije. To se je nekoč dogajalo meni, 
ko sem tako vneto buljil v profesorja, ki je mi
slil, da je zelo zanimiv in uspešen. Ker sem 
tudi jaz takrat mislil na čisto druge stvari, sem 
imel na koncu pouka v knjižici vpisane obilne 
negativne obresti. Tudi sedaj, dragi sogovor
niki, bodite pozorni name. Če vas bom pozor

no gledal v oči, medtem ko mi boste pol ure 
nekaj pripovedovali, vedite, da vas ne slišim. 
Pika. Voditelji slovenskega naroda so izdali 
sporočilo, da je za našo državo, ker ni bila 
sprejeta v Nato, v bistvu celo večji uspeh, kot 
če bi bila. Sedaj že tečejo drugi krog, ki nas 
bo popeljal direktno v r...aj, imenovan EU. 

Šanse so velike. Zagotovo smo na vrsti pred 
Rusi, kljub temu, da se slednji prilizujejo Zaho
du s tem, da "na veliko" jedo nore angleške 
krave. Pa pustimo Ruse v Rusiji in se vrnimo 
na domače prizorišče. Zaradi sprejema v EU 

so menjali 68. člen naše ustave. Po novem 
tujci lahko kupijo slovensko zemljo, posebno 
tisto ob morju, ki je prej niso mogli. A je tudi 

sedaj ne bodo mogli, ker je vsa že pokupljena. 
Kje tiči problem? Ni ga in ga ni bilo. Neki Lju
bljančan je kupil za 10.000 DEM (ali pa mu 
je očka podaril) hišo v Portorožu. Pa ja ne mi
slite, da bo mona in da jo bo nekemu Italijanu 
prodal za 200.000 DEM. Smo patrioti ali ne? 
Strah pred deslovenizacijo Slovenije je pov
sem odveč...

Eden najtežjih ljudi na svetu, kdo ve koliko 
milijonov meri njegova teža, je pel v Ljubljani 
za tisoč povabljenih in petsto, ki so si sami 

kupili vstopnice za koncert. Za tiste povabljene 
smo plačali vstopnino jaz, ti, on... - vsi davko

plačevalci skupaj. Po koncu koncerta je TV 
novinar vprašal nekega obiskovalca, kako je 
bilo. Najbolj zanimiv je bil odgovor flegmati

čnega poštenjaka: "Na glasbo se ne razumem, 
a bilo je prelepo."

Jutri (20. julija 1997) bo velika fešta s Ferra- 
rijem. Po tekmovalnem delu bodo pili šam

panjec in jedli pečenega vola. Oboje kaže na 
posrečeno kombinacijo urbanega in ruralnega. 
Manjka samo še prva truba Dragačeva, ki bi 

ojačala nekoliko šibkejši rustikalno obarvan 
delež prireditve.

Naše mestece v vsakem pogledu lepo napre
duje, posebej v skrbi za čisto okolje. Povsod 
so namestili košarice za smeti. Na sliki je lepo 
viden koš, močno prišraufan na drevo. Rano 
drevesa bo lepo pozdravil Marko Pogačnik, 
ranocelnik zemljišč, dreves in ostalih živih in 
neživih materialov.

Dimitrij C. Bonano



NOVE KNJIGE

» V bridkosti človek ne laže «
________________ _______ ^

NOVOSTI V KNJIŽNICIOBVESTILA

GLEDALIŠČE
JELŠANE

V petek, 15. avgusta, bosta ALOJZ USENIK 
in LOREDANA JURKOVIČ-ZIDAR, člana 
dramske skupine Slovenskega kulturno 
prosvetnega društva 'Bazovica' z Reke, ob 
16. uri oziroma takoj po blagoslovitvi kipca 
sv. Florjana na gasilskem domu zaigrala 
komedijo ANDREJA JELAČINA "Piknik s 

tvojo ženo".

CVtomlD
KINO

USODNI NAGON, ameriški barvni, 

erotični; petek, 22. avgusta, ob 2130, nede
lja, 24. avgusta, ob 2130.

EKSPRES EKSPRES, slovenski bar

vni, ljubezenska komedija; režija: Igor Šterk; 
igrajo: Grega Bakovič, Barbara Cerar, Lojze 
Rozman, Peter Musevski, Marko Mandič, Gre
gor Čušin, Cole Moretti; sobota, 23. avgusta, 
ob 2130, nedelja, 24. avgusta, ob 19. uri.

UMOR V BELI HIŠI, ameriški bar

vni, psihološka kriminalka; režija: Dvvight 
Little; igrajo: Wesley Snipes, Alan Alda, Diane 
Lane; petek, 29. avgusta, ob 2130, sobota, 30. 

avgusta, ob 2130, nedelja, 31. avgusta, ob 2130.

Svobodni trg sprejme in 
si dovoli spreminjati vse

Združenje književnikov Primorske in Zveza kulturnih organizacij Ilirska Bistrica sta v nedeljo, 
22. junija, na Premskem gradu pripravila že enajsta Premska srečanja. Predsednik združenja 
Edelman Jurinčič, ki je bil letos tudi v vlogi moderatorja, je vsaj delno izpolnil obljubo iz lanskega 
leta: takrat je namreč dejal, da si bo prizadeval za drugačno, bolj svežo podobo vsakoletnega 
dogodka, ki naj bi na Prem privabil več primorskih literatov s te in one strani državne meje.

Žal število literatov tudi letos ni bilo kaj prida 
večje. Poleg dopoldanskega srečanja primor
skih srednješolcev, ki so sodelovali na etno
grafsko obarvanem literarnem natečaju 25. di
jaško obmejno srečanje Primorske z naslovom 
'Moj dom je stara hiša' (nagrado si je po mne
nju Francija Černigoja in dr. Duše Krnel-Umek, 
voditeljev srečanja mladih, zaslužil dijak se
žanske gimnazije Igor Pirc za besedilo z na
slovom 'Baptizotorum1), so primorski literati 
priredili še okroglo mizo in literarni večer, na 
katerem so nastopili: Jurij Paljk, Alferija Ber- 
žan, Peter Semolič, Ismet Bekrič, Vera Pejo- 
vič, Boris Biletič in Miran Košuta. V kulturnem 
programu so sodelovali člani Konjeniškega 
Društva Snežnik Ilirska Bistrica, Franc Gom
bač in pevska skupina Hrušiški fanti.

Letos so namenili osrednjemu delu srečanja 
- namesto uvodnega referata se je začel s pred
vajanjem 'Bojevnikov', radijske burleske Mar
jana Tomšiča - veliko več pozornosti, saj so 
živo, neposredno in odprto razpravljali na te
mo 'Poglavitni sovražnik pisateljev ni več dr

žava, ampak svobodni trg, natanko tisto, kar 
smo hoteli in kar zdaj imamo' oziroma o tezah 
Evalda Flisarja, predsednika Društva sloven
skih pisateljev, ki jih je zbranim predstavil 
Edelman Jurinčič: slovenske pisatelje moti zla
sti to, da svobodni trg ni enak za vse, saj na 
njem zmagujejo močnejši, tisti, ki imajo več 
kapitala; leposlovne knjige se podrejajo tiraniji 
dobička in izgubljajo bitko z literarnim kičem; 
avtorjev umetniških del je čedalje manj; svo
bodni trg je uničil prevode prepotrebnih del, 
brez katerih bomo Slovenci izgubili stik z Ev
ropo; knjižnice v poplavi izdanih knjig zaradi 
tega, ker so pri nas tako zelo drage, nekaterih 
ne morejo kupiti; zapirajo se knjigarne itd., 
skratka, na tem področju vlada vsesplošna 
zmeda, v kateri je težko presoditi, kaj je dobro, 
kaj boljše in kaj zanič. Ustvarjalci se čutijo 
izigrane in odrinjene na rob, zato ni čudno, 
da se sprašujejo, po njihovem pa bi se morala 
tudi slovenska država, kaj bi bilo treba storiti, 
da bi se natisnilo več kvalitetnih in cenejših 

leposlovnih knjig.
Vse to zadeva tudi primorske literate, ki so 

"ogroženi in zapostavljeni", saj primorska li

terarna snovanja in Premska srečanja sploh ne 
zanimajo Društva slovenskih pisateljev. V 
razpravi je bilo poudarjeno zlasti to, da bi mo
ralo ministrstvo za kulturo pripraviti načrt pre
vajanja slovenskega leposlovja v tuje jezike, 
pri čemer bi morali z "osebno zavzetostjo" so
delovati tudi ustvarjalci (Vera Pejovič); ZKP 
bi moralo na srečanja vabiti italijanske in hrva
ške literate (letos je bil prisoten Boris Biletič, 
predsednik istrskega pododbora Društva hr
vaških pisateljev, ki je združenju ponudil sode
lovanje) ter jih seznanjati z novostmi, zlasti s 
"prevodov vredno, a zapostavljeno slovensko 
književnostjo za otroke" (Ismet Bekrič); iz
ražena je bila potreba po "statistični študiji o 
literarnem življenju" ter obnovitvi stikov med 
literati in bralci (Vida Mokrin Pauer); združe
nje bi moralo storiti znatno več za predstavitev 
novih knjig (Boris Pangerc); država ne skrbi 
dovolj za knjigo, v šolah je uvedla izredno 
učinkovit sistem nadzora nad branjem (Marija 
Mercina); mladi avtorji nimajo odskočnih desk, 

zanimanje za leposlovje je majhno (Slavko 
Gaberc); primorski časopisi "sekajo noge lite
raturi", saj redko objavljajo leposlovne sestav
ke ali pesmi (Jolka Milič); združenje bi se mo
ralo odzivati na spremembe in na probleme 
znotraj kulture - "če ne reagiramo, nas prepro
sto ni" (Marjan Tomšič) itd.

Primorski književniki so za razliko od prej
šnjih let izrekli kritiko tudi sami sebi, čeprav 
na letošnjih Premskih srečanjih razen podpi
sovanja peticije proti obdavčenju knjig in av
torskih honorarjev niso razrešili nobene teme- 
Ijne dileme. Rečeno je bilo, da bi morali postati 
bolj elastični v odnosu do založnikov, povečati 
prisotnost v medijih, zlasti v časopisu Primor
ske novice, ter odhajati med bralce. Zdi se, 
da so se, "zaprti v svoje prostorske in imaginar
ne meje", sprijaznili s časom, ki ni naklonjen 
leposlovju, za skupno akcijo pa so najbrž pre
veliki individualisti. Kljub temu so se vsi stri
njali z Marjanom Tomšičem, tudi Edelman Ju
rinčič, ki je na koncu predlagal, da bi združe
nje književnikov s pomočjo vseh primorskih ob
čin ustanovilo poseben sklad, ki bi izdajal le
poslovne knjige ne kot tržno blago, temveč 

kot umetnost.

Na literarnem večeru je nastopil tudi Jurij Paljk, pesnik in časnikar iz Furlanije-Julijske krajine.

Leposlovje za odrasle
Ballard, J. G.: Trk; Čar, A.: Igra angelov in ne

topirjev; Dumas, A., pere: Grof Monte Cristo; 
Greenway, R.: Lestev do zvezd; Gregorčič, S.: 
Pesmi; Griskam, J.: The firm; Jarc, M.: Jalov 
dom; Jeraj, V.: Iz Ljubljane čez poljane; Jug, K.: 
Stena in smrt: planinčevi zapiski; Krušnik, S.: 
Smeh na vseh poteh; Morovič, A.: Vladarka; Ro
de, J.: Vsega je kriva Hedika; Roth, G.: Zimsko 
potovanje; Sheldon, S.: jutro, poldne, noč; Strop

nik, I.: Rosa ni pozabila name; VVelsh, I.: Train- 

spotting; Žabot, V.: Volčje noči; Žerjal-Pavlin, 

V.: Uglaševalni ton.

Strokovna literatura za odrasle
Bellinger, G. J.: Leksikon mitologije: 3000 ge

sel o mitih ljudstev od pradavnine do sedanjosti 
s 400 ilustracijami; Benko, V.: Zgodovina med
narodnih odnosov; Bogataj, J.: Naše gostilne: iz
branih 52 na Slovenskem; Božič, I.: Poskrbimo 
za ptice; Campbell, M.: Najnovejše tehnike o 
golfu; Cavvthorne, N.; Spolno življenje diktator
jev: nespoštljivo razgaljanje despotov, trinogov 
in drugih pošasti, Spolno življenje papežev: neo- 
lepšana resnica o rimskih papežih od sv. Petra 
do današnjih dni; Corrigan, J.: Računalniška gra
fika; Habič, M.: Prestolnica Ljubljana nekoč in 
danes /A pictorial chronicle of a Capital city/; 
Harris, G. N.: Alles gutel, Priročnik za pisanje pi
sem v nemščini; Ilustrirana zgodovina sveta; Ita

lijanski popotnik: slovarček besednih zvez z iz

govarjavo; KOvačič, A.: Načrtovanje in gradnja 
informacijskih sistemov; Kovačič, R.: Preroko

vanje iz ciganskih kart; Ljudske modrosti v pre

govorih; Mihajlovič, B.M.; Zdravljenje s sadjem 

in zelenjavo; Mrhar, P.: HTML: programiranje 
Web strani, internet: od elektronske pošte do

navidezne resničnosti, Microsoft Word 7-0z 
VVindovvs 95, Prvi koraki v svet računalnik ■ 
Računalniške zanke in neznanke, Turbo > ' . 
cal; Muharjenje; Pagon, M.: Modri Inter11 ( 

uporaba Interneta na policijsko varnostnem^ j

dročju; Papič. M.: Osnove snemanja z vi^ 
kamero; Snoj, M.: Slovenski etimološki slo'')1l\dl I ICI \J/ vi IUJ^ lil* • Vi L/Vv7J ivlvl tclI IIUl^

Suša, B.: Uspešno poslovno prepričevanje-3 f 

ler, A.: Adobe Photoshop, CorelDRAW 5-0/ 
relDRAW 7.0, Microsoft Exce! 7.0 za VVinJj, j 
95, Windows 95; Tajnikar, M.: Tvegan0 r

slovodenje: knjiga o gazelah in rastočih poi
JI

Tavčar, M. I.: Razsežnosti managemental 

cy, B.: Vrhunske prodajne strategije. j

Leposlovje za mladino ,
Andersen, H. C.: Divji labodi; Arhar, ^ . 

Zgodbe o Sanjaču; Bajo, B.: Pojdimo k m0^ 
obali; Coolidge, S.: Katy potuje v Evropo, D|S 
W.: Dama in Potepuh; Gilchrist, C.: Catič f 
Ivan in Žar ptica; Leeson, C.: Zviti lisjaček n . 

Marsden, V.: Pikecl; Singer, M.: Čebelica^ 

tuljček; Vidali, R.: Lepi moj domček, čepr3^( j 
je samo za en lonček!; Zupan, D.: Maščevanj6', $»r j

šne juhice; Zvezdna ladja: pravljice sodo

svetovnih; pisateljev.

Strokovna literatura za mlo^
Budd, J.: Najlepša knjiga o konjih; Dai,z' (

Domislice iz narave za spretne roke, Don1^, ^
iz odpadkov za spretne roke; Maynard, C- j s

mivosti o živalih; Morgan, S.: Človeško ; j, 
vali v gibanju, Življenje rastlin; Norvvo0 $ 

Zakaj jaz? Zakaj to? Zakaj zdaj?; Rahir, .
hajam iz jajca; Reja, M.: Briška kuhinj3' , j

Val1*A.: Etika in družba za osnovno šolo;
C.: Kdaj bo prišla pomlad? v

Marjan Tomšič, prof. Jasna Čebron in Franc Gombač pri Spodnjih Kotlarjevih v Zarečici-

Zadnja ilirskobistriška kulturna prireditev pred poletnim zatišjem se je zgodila v nedeljo, 6. julija, 
ko je bila v Zarečici predstavljena knjiga Irene Batista 'Ranjeno drevo'. O prvencu pred letom 
umrle avtorice, ki zajema izbor proze in poezije, sta v kmečkem okolju pri Spodnji Kotlarjevih 
spregovorila pisatelj Marjan Tomšič in prof. Jasna Čebron. Knjigo je izdala Mestna občina Koper, 

z ilustracijami jo je opremil akademski slikar Milan Batista. Na predstavitvi, organizirala jo je Zve

za kulturnih organizacij Ilirska Bistrica in gostitelji, družina Batista, so sodelovali še avtoričin so
prog Slavo Batista, ki je na violinskih citrah spremljal vnukinjo Metko pri petju in igranju na vio
lončelo ter pastirsko harfo, pevka ljudskih pesmi Ljoba Jenče iz Cerknice, pevska skupina Vasova

lec iz Rečice ter povezovalec programa in recitator Franc Gombač.

Irena Batista, rojena leta 1938 v Podovi pri 
Mariboru, je bila deseti otrok v številni družini 
primorskega priseljenca, zaradi povojnega po
manjkanja in nadaljnjega šolanja pa se je njena 
mati odločila, da jo bo poslala k sorodnikom v 
Zarečico, kjer je preživela mladostna leta in spo
znala življenjskega sopotnika. Po opravljeni 
gimnaziji v Postojni se je šolala v Ljubljani in 

se ustalila v Kopru.
Dvaindvajsetletni boj z neozdravljivo bole

znijo ni zaprl vrat toplega doma, v katerem so 
se zbirali slikarji, glasbeniki, pesniki, pisatelji. 
Eden izmed njih je bil tudi Marjan Tomšič, ki je 

uredil njeno literarno zapuščino, v prozi in po
eziji opisano bolečino, trpljenje, pogum in 
vztrajnost. 'Ranjeno drevo' vsebuje "bridke, pre- 
bridke zgodbe", v katerih Irena Batista razkriva 
sebe, siromake in brezdomce, težko življenje

kmetov, trpeče in od strojev odvisne bolnike, 

socialne in politične krivice. Po prepričanju 
Marjana Tomšiča bodo vse te zgodbe "odmevale 
v slehernem, vsaj malo občutljivem bralcu," saj 
je knjiga rezultat resničnega življenja in ne lite
rarne fikcije; "je življenje, ki se je v vsej trpkosti 
in pretrtesljivosti strnilo v besede in te v pekoče 

žive pripovedi."
A te pripovedi niso zgolj navadne. Prof. Jasna 

Čebron je dejala, da so napisane z dovolj lite
rarnega talenta, ki je iz Irene Batista izbruhnil 
takrat, ko je bila njena stiska najmočnejša, ko ji 
je začelo zmanjkovati telesnih moči ali pove
dano drugače - zapisane besede so ji pomenile 
olajšanje. 'Ranjeno drevo' je bilo napisano tudi 
z vero, da se da z besedami prenesti fizične bole

čine in da se s to vero lahko nekaj lepega podari 
tudi drugim.

Irena Batista

Sence

si kdaj občutil smrti strah 
in želel živeti 

se ti zataknil kdaj 
življenja duri je zapah?

meni se to že davno je zgodilo 1
' l

zastonj s silo butam zdaj ob dved j 
da bi sprostili se duha nemiri | 
in bi stopili čez zaprti prag

*****

kako otožni so dnevi 
polni solza in grenčine 

ker v nič se sproti spreminja 
kot kopni sneg mine 
vse kar ustvarjam 

s trudom do bolečine
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I Devet desetletij planinstva pod Snežnikom

S prijatelji k prijateljem v gore!
I Kljub zahtevnemu organizacijskemu delu pri utrjevanju društva, delu s 

članstvom, z mladino in izrednim naporom pri gradnji petih postojank, 
Vilharjeve koče v Črnem dolu, Cankarjeve koče na Sviščakih, Koče na Sne
žniku, snežniške ceste in Planinskega doma na Sviščakih ter Koče na Kozle- 
ku,jeplaninsko društvo vsa desetletja skrbno negovalo in ohranjalo svoje 
osnovno poslanstvo: člane in številne ljubitelje narave je organizirano vodi
lo v gore, navajalo izletnike na plemenito sožitje z naravo, posebej z visoko- 

I gorskim svetom, in ohranjalo tovariško druženje svojega članstva • Vgore 
I je društvo samo v zadnjih dobrih dveh desetletjih popeljalo nad sto tisoč 
I izletnikov • Snežnik je za vse društvene izletnike vedno ostajal spoštljiv 
I planinski cilj, vreden posebne pozornosti v vsakem letnem času

Wžnik je bil tudi cilj prvega večjega društve- 
”e8a izleta, ki ga beleži društvena kronika: sku- 

, Jltla bistriških planincev je zadnjega julija in 1. 
1 ||v8usta leta 1909 opravila pohodni podvig iz II. 

^str'ce skozi Grdo drago na Snežnik in čez Ča- 
ansko polico po"krasni cesti skozi Leskovo do- 
°°' Lož, Cerknico v Rakek." Gotovo je obisk Sne- 
1,1 S Planinca in Črnega dola pomenil kar velik 
aP°r. Današnjih modernih cest ni bilo. Kolovo- 
i’1e P°ti, po katerih so iz Bistrice pešačili ali pa 

z vozovi vsaj malo približali Snežniku, so bile 
pr°rnne, slabo vzdrževane in brez kažipotov. 
'Sebno vzpodbudo za obiske Snežnika je po- 

j en'l najem stare črnodolske gozdarske koče v 
u 1909 in na njenem mestu zgraditev nove 

finske postojanke - Vilharjeve koče v letu 
j- Prva svetovna vojna in čas po njej sta do- 

$ Clrr> planincem bistveno omejila hojo v gore. 
v e*nik je postal mejna gora med dvema sovra- 
0j)lr,1a državama, ki je kasneje dobila še vojaški 
l^t na svojem temenu. Obisk Snežnika je vsem

Lj.^nil častno in posebno domoljubno dejanje, 
v času vse večjega fašističnega in raznarodo-

neSa pritiska dobil še večjo težo.

tako da so bistriške planince pod vrhove sloven
skih gora in Gorskega kotara vozili avtobusi, vča
sih celo posebni vlaki. To je bilo obdobje najbolj 
masovnega planinskega izletništva na Bistriškem, 
saj je planinstvo odprlo vrata v svet narave in go
ra mladini ter mladim po srcu iz vseh krajev na
še občine. Izletništvu so se pridružile tudi nove 
oblike obiskov planinskega sveta: pohodi, planin
ska srečanja s številnimi prijateljskimi planinskimi 
društvi na Slovenskem in v Jugoslaviji, orientacij
ska tekmovanja, tako republiška kot zvezna, spo
minske prireditve v gorah, udeležba na "dnevih 
slovenskih planincev" po vsej domovini, hoja po 
transverzalnih poteh. Planinstvo je tudi na Bistri
škem postalo poseben, bogatejši način življenja.

"Novoletni obiski Snežnika" pomenijo že uve
ljavljeno obliko planinskega družabnega življe
nja. Že dobra tri desetletja si namreč ljubitelji 
planinstva prav na Snežniku izrečejo prva voščila 
v novem letu, bogata tudi s planinskimi željami.

Znameniti "zimski vzponi na Snežnik", ki jih 
društvo že 23 let pripravlja v začetku marca, do- 
sedaj pa se jih je udeležilo več kot 80 tisoč pla
nincev iz vse Slovenije in zamejstva, so se začeli

%?LETNl pohODNA SNEŽNIK, 22. JULIJ 1970, z obiskom Sviščakov, Črnega dola in 
ski udeleženci so bili tudi nekateri že pokojni, znani javni delavci in planin-
^dborniki: Igor Klanšček, Evgen Štrancar, Boris Drobnjak, Ivan Čebokli, Dragica in 

8° Grlj ter Jože Žnidaršič.|f .
t oj)k(. PrePovedi društvene dejavnosti s strani
C50 bistriški planinci vsa medvojna leta red- 

f 8lrt aia1'v gore. Pri srcu so jim bili Triglav, Man- 
t 1| ^rn 'n Kamniške planine. Za Veliki šmaren, 
j: Poj ®uvsta 1939, so se povzpeli na Triglav celo 

j ^nj^° obmejnih alpinov. Obiski
fo( c! a' Planinca in Črnega dola s planinsko ko-
n. tedai nncil-s irv-in n/-. it'<!ii'\nrl/iU -i I rx i n I r 11 l-v
Paso -^tedaj nos'^a 'me P° italijanskih alpinistih, 
s|0v Rajali obilo priložnosti za prešerno petje 

I' $oIgu5 'b Pesmi in številne možnosti za to, da
I *3rja|j 0 P°nagajali italijanskim oblastem in opo- 
t p0 na SVoi° planinsko narodno zavednost.
f dr^^^boditvi se je izletništvo z obnovitvijo
II Pilo TO. avgusta 1945, znova močno razmah- 

1 Začeii ^b^iučitvijo Primorske k Sloveniji so se 
f tisrioi Poletni vzponi na Triglav, še posebej

■ 195-] 6p ^ ^ dvodnevni izlet 14. in 15. avgusta 
SOtoL- 0obiskov Snežnika in drugih vrhov•osek' ... I3NUV jnezniKa in arugin vrnov 
bbornIStr'^' Planinci udeleževali tudi planinskih
1vdu ,V f°d Triglavom, na Nanosu, v začetku
>1951
»nevni 1 . Pa 50 tudi sami organizirali nekaj- 

Čas ^a,n'.ns^ tabor pod Snežnikom.
? iaSvišfSe P^an*nskih objektov na Snežniku 
1 ^Ijub tg3 'b ie seveda zavrl društveno izletništvo.seveda zavrl društveno izletništvo.

- s^0rn perpU|^e bistriški planinci niso odrekli obi- 
1n-fb^oib gora, saj bi njihova imena ver- 

f S^Ven2Su v vP'snih knjigah na vrhovih večine 
i Ob gora-
’ 'n0rga°ncu ^estdesetih let, v času pospešenega 

za„IZlrane8a dela z mladino, dobi izletništvo 
°n- Mladim so se pridružili tudi starejši,

v letu 1975 s skromnim vabilom "POHOD STO 
ŽENSK NA SNEŽNIK" v čast praznovanja 8. mar
ca, dneva žena. Pokroviteljstvo nad prireditvijo 
je ob tretjem vzponu prevzel Odbor borcev Istr
skega odreda. Pohodi na zasneženi Snežnik so 
presegli vsa pričakovanja. Zaradi tako masovnega 
odziva, ki zadnja leta doseže število do pet tisoč 
udeležencev, so postali dvodnevni in tudi v ko
ledarju vseslovenskih planinskih prireditev dobili

DOBRAČ (2167 m), 14. OKTOBER 1978, VBELJAŠKIH ALPAH NA AVTRIJSKEM KORO
ŠKEM. Na vrh te izredno razgledne gore med Triglavom in Velikim Klekom seje povzpelo 
osemdeset bistriškim planincev. Organizator dvodnevnega izleta po Gorenjski in Ko
roški je bil skoraj osemdesetletni planinski prijatelj Janko Sicherl iz Kranja.

trajen termin prvo soboto in nedeljo po 8. marcu.
Ker so zimski vzponi postali največja planinsko- 
rekreativna prireditev na Primorskem in širše, za 

njihovo izvedbo že dolgo skrbi poseben odbor. 
Doslej so ga vodili Janko Muha, Jože Žnidaršič 

in Hinko Poročnik, ki še vedno opravlja to zah
tevno nalogo.

"Poletnih pohodov na Snežnik" se udeležuje 
manjše število pohodnikov (okrog 300), zato so 
veliko bolj intimni, saj jim poletni čas omogoča 
sprehode tudi po okolici Snežnika in spoznavanje 
zanimivosti, kijih skriva naše planinsko področje. 
Dolga leta so bili poletni obiski Snežnika, času 
primerno, vezani na razne spominske datume, 
kot sta bila 4. julij, dan borca, pa 22. julij, dan 

vstaje, da bi se zadnja leta ustalili na najbližji 
nedelji okrog 12. avgusta, ki ga društvo slavi kot 
svoj praznik. Letošnji poletni pohod, ki bo v nede
ljo, 17. avgusta, bo že 29. po vrsti in ga bodo bi
striški planinci povezali s praznovanjem visokega 
jubileja.

"Dnevi slovenskih planincev", ki praviloma po

tekajo vsako drugo nedeljo v septembru z osred
njo planinsko prireditvijo na enem od slovenskih 
planinskih področij, so pogosto zvabili bistriške 
planince na številne zanimive planinske predele 
Slovenije. Kje vse so bili: na Boču, v Vratih pod 

Triglavom, vZavršnici pod Begunjščico, v Logar
ski dolini, v dolini Krme, na Loki pod Raduho, 
na Planini na Kraju, v Bohinju, na Gorjancih, na 
Tolminskem. Peti dan slovenskih planincev je v 

nedeljo, 14. septembra 1975, uspešno pripravilo 
ilirskobistriško planinsko društvo in na Sviščakih 
ter Snežniku gostilo nad tri tisoč planincev iz vse 
Slovenije in slovenskega zamejstva.

Kot izletniška vabila v gore in planinski svet 
med številne planinske prijatelje razumemo tudi 

udeležbo bistriških planincev na številnih vsako
letnih planinskih prireditvah, ki jih pripravljajo 

prijateljska društva. Bistriški planinci so redni ude
leženci spominskih pohodov na Slavnik (OPD 
Koper), na Porezen (PD Cerkno), na Javornik (PD 
Idrija), Nanos (PD Postojna), na Učko (PD Kame- 
njak Rijeka), na Vremščico (PD Sežana), na Tišje

4. ZIMSKI VZPON NA SNEŽNIK, 11. MAREC 1978. Na zasneženo goro seje skoraj v str
njeni koloni povzpelo 2000 udeležencev, kar je bilo celo desetkrat več od predhodnih 
vzponov. Od tedaj število pohodnikov stalno narašča. Tudi zimski Snežnik vabi.

TITOV VRH (2747m), 23. MAJ 1989, VŠAR PLANINI, NAJ
VIŠJA GORA MAKEDONIJE. V štirih obiskih je to goro 
in tetovskeplanince obiskalo kar sedemdeset bistriških 
planincev. Na sliki je skupina Bistričanov z dragima 
prijateljema (pokrita sta z belima kapicama), prof. Bi
strico Mirkulovsko, Bistričankopo očetu Marku Kra
njcu, znano javno delavko in makedonsko pesnico (le
vo), in Salernom Marušičem, velikim društvenim pri
jateljem in planinskim organizatorjem iz Mostarja, žrt
vijo vojne v Bosni in Hercegovini

v Zasavju (PD Litija), "po spominskih poteh ba
zoviških junakov" (ŠD Sloga Bazovica), pa na 
"spominskem pohodu Mirka Škabarja" po trža
škem Krasu (SK Devin Nabrežina), na spominskih 
pohodih "Lipa pomni" in na številnih drugih po
membnih planinskih dogodkih po vsej Sloveniji,
Istri in Hrvaški, kamor vabijo PD Glas Istre Pula,
PD Platak Rijeka idr. Skoraj povsod so bistriški 
planinci skupaj s številnim planinskim podmlad
kom praviloma najštevilnejši udeleženci.

Na veličastni proslavi 100-letnice planinstva 
na Hrvaškem in v Jugoslaviji (Platak nad Reko, 
julija 1974), ki se ga je masovno udeležilo tudi 
bistriško društvo, se je porodila zamisel, da se ob
likuje “krog pobratenih planinskih društev”, ki 
bi zajel planince iz vse Jugoslavije s po enim PD 

iz vsake republike in pokrajine. Leta 1976 sta se 
prvi povezali PD Kamenjak Rijeka (Hrvaška) in 

PD Pobeda Beograd (Srbija). V naslednjih letih 
sta pristopili še društvi PD Prenj Mostar (BiH) in 
PD Ljuboten Tetovo (Makedonija). 22. in 23. sep
tembra 1979 je bilo s prisrčno planinsko slove
snostjo na Sviščakih in na Platku v krog pobrate
nih PD sprejeto tudi PD Snežnik Ilirska Bistrica.
Svečano listino so ob prisotnosti pomembnih pla

ninskih in oblastnih funkcionarjev podpisali pred
stavniki društev: Slavko Dokič (PD Pobeda Beo

grad), Sreten Salatič (PD Prenj Mostar), Viktor 
Stipčič (PD Kamenjak Rijeka), Boško Jovanoski 
(PD Ljuboten Tetovo) in Jože Žnidaršič, predsed

nik PD Snežnik Ilirska Bistrica. V naslednjih letih 
seje krog širil, bistriškim planincem pa je ponudil 
priliko, da temeljiteje spoznavajo ljudi in lepote 
gorskega sveta po vsej Jugoslaviji. Novi pobratimi 
so postali: PD Vršačka kula Vršac iz Vojvodine 
(1981), PD Subra Hercegnovi iz Črne gore (1982) 
in PD Šutman, Dragaš na Kosovem (1985). Bi
striški planinci so v krogu teh pobratimskih dru
štev pridobili tudi številne osebne prijatelje, ki 
so se k njim in na njihove planinske vrhove v na
slednjih letih še mnogokrat vračali. Z veseljem 
pa so pobratimska društva mnogokrat sprejemali 
tudi na Snežniku in jim predstavili lepote in zna
menitosti našega kotička domovine. Bistriškemu 
planinskemu društvu je vključitev v krog pobra
tenih PD odprla vrata v planinski svet tedanje 
Jugoslavije in tudi samo je postalo znano in ce
njeno v neprimerno širšem prostoru.

Domači planinci pa so živahno obiskovali tudi 
zahtevnejše vrhove v tujih gorah. Še posebej naj 
omenim Veliki Klek (Grossglockner) 3798 m, Haf
ner 3076 m, Grossvveniger in Dobrač2166 m v 
Avstriji, povzpeli so se na 2666 m visoki Viš v 

Dolomitih, dosegli vrh 3633 m visoke 
gore Mt. Rose (Anton Zafred, Avgust 
Mikuletič, Andrej Petrovčič) ter mejna 
vrhova Kanin in Matajur v Italiji, s ko
prskimi planinci so se povzpeli na grško 
sveto goro Olimp (2917 m) in Gerla- 
chovsky Štit (2655 m) na Slovaškem in 
splezali na najvišjo goro Evrope, 4810 
m visoki Mont Blanc (Hinko Poročnik, 
Ivo Erzetič, Avgust Petrovčič, Simon Pro
sen, Andrej Bergoč in Anton Zafred)). 
Kar pet domačinov, od tega tri dekleta, 
se je povzpelo na 5890 m visoki Kili- 
mandžaro, najvišjo goro Afrike (Nadja 
Jenko-Simonič, Maruška Lenarčič, An
ja Štemberger, Bojan Počkar in Jože 

Valenčič). Društvo je po svojih močeh 
tudi podpiralo in sledilo vrhunskim al
pinističnim podvigom svojega člana Bo
jana Počkarja, katerega plezalni uspe
hi v letih 1986-1996 so ostali zarisani 

v prvenstvenih smereh najzahtevnej
ših sten številnih gora na skoraj vseh 
kontinentih.

Razmah planinskega izletništva, pod
prt s planinskim izobraževanjem doma

če mladine in članstva, se kaže tudi v 
vse večjem družinskem izletništvu in 
obiskih gora v manjših skupinah ali ce
lo posamič. Skoraj tisoč metrov visoki 
Kozlek, razgledni vrh nad zgornjo do

lino reke Reke, v prvomajskih dneh že 
štiri desetletja gosti čedalje več obisko
valcev. Obisk se je skokovito povečal 
z izgradnjo planinske postojanke na 

njegovem vrhu, ki pomeni pravi biser v
planinskem družabništvu. Mnogi člani društva obi
skujejo številne transverzalne, vezne planinske 
poti po vsej domovini, pa tudi v soseščini in os
vajajo prestižne značke za uspešno opravljene 
planinske poti. No, o tem pa kaj več naslednjič.

Tekst in fotografije: Vojko Čeligoj

NAGRADNO VPRAŠANJE
Tudi naši izseljenci so navezani na Snežnik 

in domači planinski svet, saj njegovo ime nosita 
kar dve prosvetni društvi: "SLOVENSKO KUL
TURNO DRUŠTVO SNEŽNIK" v Luksemburgu 
in "SLOVENSKO DVOMESTNO DRUŠTVO SNE
ŽNIK" Albury-Wodonga v južni Avstraliji. Pa 
tudi planinska žilica jim očitno ne da miru. Fran
ko Zidar iz Topolca se je leta 1991 odpravil v 
Avstralijo na obisk k bratu Dinu in njegovi so
progi Milki iz Šembij. Obisk je izkoristil tudi 
za skupen vzpon na MT. KOSCIUSKO, goro v 
avstralskih Alpah, ki leži v državi Novi Južni 

VVales. Tokrat vas sprašujemo po višini te gore, 
ki je obenem najvišji vrh Avstralije.

Vaše odgovore čakamo do 15. avgusta 1997, 
izžrebanko(ca) pa bomo nagradili z enoletno 
naročnino na SNEŽNIK.

ODGOVOR
SNEŽNIK bo eno leto prejemala HELENA 

BRNE z Dolnjega Zemona.
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KINOLOŠKI KOTIČEK

Otrok in pes
Že kar pravo "pasje" poletje je tu, čeprav je bilo v zadnjem mesecu bolj kislo. Upajmo le, da bo do
pustnikom vsaj avgust prinesel lepše dneve. S poletjem pride tudi vročina in prav je, da lastniki psov 
poskrbite tudi za vaše štirinožne prijatelje. Dovolj sveže vode za pitje, vsaj nekaj sence za psa, ki je 
v pesjaku ali na verigi in hvaležen vam bo za skrb, ki ste mu jo namenili. Kuža ni zahtevno bitje, po
trebuje le nekaj pozornosti in prostor, kjer lahko v miru počiva ali gloda svojo kost. S celim telesom 
in pogledom vam bo pokazal, da je vesel vsakega vašega glasu ali dotika. V prejšnji številki sem za
pisal nekaj o pripravah na prihod psa k hiši, o sprehodih, o vožnji z avtom. Tokrat pa bom nekaj več 

misli posvetil odnosu med psom in družino, zlasti otroki.

Že pri nakupu psa smo razmišljali, da je tudi 
odločitev o tem, kakšnega psa pripeljati v hišo, 
odvisna od tega, kakšne otroke imamo v družini 
oziroma če pričakujemo novorojenčka. Otroci 
bodo namreč imeli veliko stikov s psom ali se ig
rali z njim tudi brez naše prisotnosti. Res je, da v 
večini filmov gledamo idealno sožitje med psom 
in otroki, ki se z junaki na platnu ali televiziji 
pogosto enačijo. Vendar v življenju ni vse tako 
rožnato. Pes je le žival in v določenih trenutkih 
reagira instinktivno, kar lahko pomeni tudi to, 
da uporabi svoje najmočnejše orožje - zobe. Kuža 
prihaja že v prvih mesecih življenja v stik z otroki, 
ki so zanj vrstniki; z njimi se igra, deli dobro in 
slabo ter nabira življenjske pasje izkušnje. Zato 
je izredno pomembno, da se z otroki, tudi najma
njšimi, pogovorimo o tem, kako naj se s psom 
igrajo in kako naj mu pristopijo, ko je ali počiva. 
Še zlasti pomembno je to, da naš otrok ne enači 
vseh psov, s katerimi se srečuje, zato moramo 
najprej ugotoviti, kakšnega psa imamo pred se
boj: ali je že bil v stiku z otroki, ali ima prijetne

BOTANIKA

170 let botaničnih raziskav na Snežniku
Tedaj prvič opažena travnolistna vrčica

izkušnje iz igre z njimi, ali zna prenašati celo 
vlečenje za rep in ušesa, udarce po glavi, ali je 
po naravi živčen in občutljiv, je plašen ali samo
zavesten? Pomembno je torej, da se z lastnikom 
psa najprej pogovorimo in šele nato dovolimo 
našemu otroku, da se mu približa in z njim vzpo
stavi stik. Naučimo tudi našega otroka, da ne bo 
šel s prsti in roko proti pasjim očem oziroma glavi. 
Dopovejmo mu, da mora psu najprej ponuditi 
roko z dlanjo obrnjeno navzdol zato, da jo pes 
povoha in tako spozna njegov vonj. Otrok naj 
psa raje poboža po boku ali rahlo po vratu in pod 
gobčkom. Ko bo kuža pokazal, da mu bližina 
vašega otroka godi, potem naj se kar podita okrog. 
Majhne otroke skušajmo tudi naučiti, da pri pri
hodu psa ne dvigajo rok (kot bi jih hoteli zaščititi), 
saj bo pes na tak gib reagiral tako, da bo skočil 
proti gibajoči se roki, s katero bi se lahko igral, 
mi pa bomo to razumeli kot napad - otrok se bo 

ustrašil in nesreča je lahko mimogrede tu.
Če si otroci želijo k hiši psa, moramo razumeti, 

da je njihova želja lahko izražena zaradi filma o 
psu, ki so ga videli, ali želje, da bi imeli partner
ja za igro, mogoče tudi zaradi tega, ker imajo psa 
sosedovi ali naši prijatelji, ne pa zato, da ga bodo 
vozili na sprehode, čistili in krtačili, hranili in 
skrbeli zanj. Če se bomo tega zaved liže na začet
ku, bo tudi odločitev o nakupu lažja, saj bomo 
psa kupili tudi zaradi sebe in tako prevzeli odgo
vornost za njegovo vzgojo in poznejše šolanje.

Vedimo pa, da si pes in otrok lahko veliko po
menita. Psu je prijetno"čohanje" in je vedno pri
pravljen za igro, istočasno pa sta drug za druge
ga tudi odgovorna. Otrok se bo ob psu naučil 
samozavesti, discipliniranosti, pa tudi nežnosti. 
Verjetno si ne moremo predstavljati, da bo otrok, 
ki je svojo mladost preživel ob psu tako, da se je

z njim igral in ga učil ter se, ne da bi se tega zave
dal, od njega tudi marsikaj naučil, postal kot od
rasel nasilen, nerazumevajoč človek. To trdim kot 
oče že odraslih in še odraščajočih otrok, saj pri 
njih ugotavljam vse lastnosti dobrih kontaktov z 
živalmi, kar pa se na koncu koncev kaže tudi pri 
odnosih z odraslimi ali vrstniki. To bi podkrepil 
tudi z mnenjem kolegov kinologov iz našega dru
štva, ki so se s to temo že srečali. Otrok uporablja 
doživetja kot hrano za svoje odraščanje, zato lah
ko igre s psom, sprehode, medsebojne nežnosti 
itd. štejemo kot pozitivne za njegov razvoj.

Naučimo otroka, tudi če doma nimamo štirino
žnega ljubljenca, da ne boža tujih psov, dokler 
mu tega ne dovolimo. Naučimo ga, naj psa pusti 
pri miru kadar je, naj ne maha z rokami ali celo 
palico proti njemu, naj pazi, da mu ne stopi na 
rep ali ga kako drugače preseneti, naj ne beži od 
psa, če ga le-ta hoče spoznati (z ovohavanjem), 
saj pes z vohom ugotavlja, če ima otrok prijeten 
ali zoprn vonj. Otrok psu praviloma diši, saj pri 
njem ne zazna naravne agresivnosti ali strahu.

Vsem staršem, ki se 
sami ne počutijo naj
bolje pri srečanju s psi, 

bi priporočil, da pri
dejo do kinologov, ki 
se bodo o tovrstnih sti
kih pogovorili z njiho
vimi otroki. Mnenja 
sem namreč, da otro
kom ne delamo uslu
ge, če jih strašimo s tem,

, da jih bo pes ugriznil 
ali celo raztrgal, saj na 
vsakogar, ki odraste s 
strahom pred psom, 
srečanje z njim pov
zroča stres, nevšečno
st in negotovo poču
tje. Psu se lahko tudi 
izognemo brez tega, 
da bi imeli pred njim 
slabe občutke.

Ne pozabimo tudi na higieno otroka. Po vsa
kem stiku s psom, predvsem pa pred jedjo, naj si 
umije roke! Obojestranskega "poljubljanja" ne 
priporočam. Posoda za hrano naj bo samo pasja, 
ne dajajmo mu še našega krožnika z ostanki ko
sila ali večerje. Pes je vendar bitje, ki mora skoraj 
vse povohati ali poskusiti in brez potrebe bi bilo, 
če bi otroka izpostavljali nevarnostim kakšne oku
žbe. Res je, da otrok vsak dan nosi v usta marsikaj, 
tudi bacile ali bakterije, pa zaradi tega nima te
žav, toda vseeno ga moramo naučiti, da bo živel 
čimbolj čisto. Seveda pa to ne pomeni, da je živ
ljenje otroka zaradi druženja s psom v nevarnosti, 
saj že nekaj let menda nimamo primera, da bi 

pes prenesel na otroka kakšno od bolezni.
Naj bo zaenkrat dovolj raznih nasvetov, saj jih 

"poslušamo" prav povsod: doma, na radiu, v ča
sopisih, na televiziji. Raje se sprostimo in uživaj
mo z našim kužkom, saj smo ga ravno zato pri
peljali k hiši ali v stanovanje. Če pa vas še kaj 
zanima, smo vam na razpolago v večernem času 
na tel. številki 41-310. Skušali vam bomo odgo
voriti oziroma svetovati pred vašo odločitvijo o 
nakupu psa ali pa takrat, ko boste naleteli na teža
ve pri odnosih s psom.

Sedaj pa še k nagradi. Na nagradno vprašanje 
o kužnih obolenjih psov (pasja kuga, parvoviro

za, leptospiroza, steklina, kužno vnetje jeter) je 
prvi pravilno odgovoril Jože Valenčič iz Ilirske 
Bistrice. Čestitamo! Nagrado (pasji koledar in 

krtačo za čiščenje psa) smo mu že izročili. San
diju Novaku iz Knežaka pa bomo nagrado izro

čili, ko se bo vrnil z "dopusta". Čaka ga društvena 

majica za poletne dni.
"Pasjeljubci" in bralci Snežnika, še naprej se 

imejte lepo!
Vojko Štembergar_

"Snežnik (1796 m) ni samo najvišji slovenski vrh zunaj Alp, temveč tudi eden od najbolj obetavnih 
ciljev za botanično ekskurzijo. Na njej bomo spoznali več v Sloveniji redkih ali celo samo na Snežnik 
omejenih rastlin, ekološko in floristično zelo različne rastlinske združbe in izredno nazorne primere 
za obrat rastlinskih pasov.11, je v zadnji, dvojni številki 'Proteusa' (maj, junij 1997) uvodoma zapisal 
dr. Tone VVraber, odličen poznavalec rastlinstva tudi na tem našem primorskem očaku, ko v nada
ljevanju na štirinajstih straneh predstavlja bogastvo snežniškega rastlinstva.

Snežnik ima že bogato rastiinoslovno razi
skovalno tradicijo, saj dr. Tone VVraber navaja 
zanimive podatke o prvih znanih botaničnih 
raziskavah na gori, ki bodo sredi letošnjega po

letja dopolnile celo 170 let.
Po njegovih podatkih se je 17. julija 1827 - 

kot prvi med rastlinoslovci - na Snežnik pov
zpel idrijski lekarniški pomočnik in kasnejši ku
stos Kranjskega deželnega muzeja v Ljubljani 
Henrik Freyer (1802-1866). Raziskavam sne
žniškega rastlinstva so sledili tudi še tržaški bo
tanik B. Biasoletto (1846), dunajski botanik A. 
Ginzberger (1908), zatišju med obema vojna
ma so sledile raziskave V. Tregubova (1959) 
in M. Zupančiča (1980) ter nekaterih drugih 
sodobnih botanikov, tudi dr. Toneta VVrabra, 
ki se še posebej navdušeno loteva raziskovanja 
rastlinskega bogastva v prikritih in manj do
stopnih kotičkih snežniškega masiva.

O prvih botaničnih raziskavah na Snežniku 
pred 170 leti zvemo več v knjigi istega avtorja, 
dr. Toneta VVrabra, 'Sto znamenitih rastlin na 
Slovenskem1, ki jo je izdala Prešernova družba 

v Ljubljani leta 1990.
Obisk Snežnika 17. julija 1827, tedaj je bilo 

Henriku Freyerju, lekarniškemu pomočniku in 

navdušenemu botaniku iz Idrije petindvajset 
let, je bil dokumentiran z dnevniškimi zapisi

in herbarijem, v katerega je mladi raziskovalec 
vlagal najdeno in opisano cvetje. Med cvetjem, 
ki ga je zbral in opisal, je tudi zapis o na Sloven
skem prvič najdeni travnolistni vrčici (Edrai- 
anthus graminifolius). Trobentasto odprta nizka

Na Snežniku cveti travnolistna vrčica julija in 
| avgusta. (Fotografija: dr. Tone VVraber)

SLIKOVNA KRIŽANKA

cvetica, ki na Snežniku cveti julija in avgust* 
je lahko bele, svetlo vijoličaste ali celo mo* 
barve. Botaniki so "snežniško vrčico" zašle*' 
tudi še na nekaterih drugih krajih v Slovenj' 
Goteniška planina, obkolpske Poljane, šele I* 
1958 pa je bila odkrita tudi na Poldanov£( 
(1299 m) nad Čepovanom v Trnovskem gozd1 
kot najbolj zahodnem robu Slovenije. Cvet
je sicer razširjena vzdolž Dinarskega goro* 
njena nahajališča pa segajo še v Albanijo'! 
Grčijo ter prek Jadranskega morja na Apenini 
polotok, vendar prav v naših krajih doseže s'1 

jo najsevernejšo mejo.

170 LETT
BOTANIČNIH RAZISKAV

NA SNEŽNIK*'
17, 7 1827 H. FTtEYER- 19g?

Hvaležni dr. Tonetu Wrabru za zanimiv?1 
datek iz preteklosti botaničnih raziskav na*' 
žniku, so bistriški planinci za obiskovalce ff 
pripravili poseben spominski žig, ki ga jec) 
likoval Romeo Volk, v kratkem pa bodo na'1 
Ijo tudi barvne razglednice s podobo trave1 
listne vrčice, cvetke, ki je bila prvič odkrita p,e' 
170 leti prav na Snežniku. Na botanične zp' 
menitosti Snežnika pa bo znova opozarjala^ 
novljena in velika lesena tabla na Obračal6 
ob vstopu na snežniško stezo, ki jo je pred b 
stoletja izdelal starosta bistriških planit* 

prof. Drago Karolin.
Vojko Čelf



julij 1997 OGLASI :■ 42  ̂- 0 — JL — —_ __ ’

Občina
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COMMERCE
GRAFIČNE STORITVE IN TRGOVINA d.o.o.

6250 Ilirska Bistrica

GRAFIČNI ATELJE 
IN

UREDNIŠTVO ČASOPISA SNEŽNIK 
Bazoviška 40

tel. 067/81-297, fax. 067/41-124

PAPIRNICA - LINEA ART 
Bazoviška 19 

tel/fax. 067/42-077

\

Plama-pur

N

Suma inženiring d.o.o. 
Bazoviška 18, 6250 Ilirska Bistrica 

telefon: 067/41-504, telefax: 067/81-042

§ AVTOSERVIS SMRDELJ VALTER
RENAULT Bazoviška 44 - 6250 Ilirska Bistrica, Tel. 067/41-175 - Fax. 067/81-298

MEGANE 
SCENIC RT 1.6e

V TEM

-gr
VSA VOZILA SO 

MOŽNA NA KREDIT 
V CELOTI DO 5 LET 

Z UGODNIMI POGOJI:

OJO-T + 5,0%

V PRODAJI NOVI MODELI
CUO, TMNGOin 

MEGANE AUZE (klima)

MOŽNOST 
STARO ZA NOVO

NOVO NA TRŽIŠČU

SKUTERJI
IrgM 279.000 (MFC) 

299.000 (MFC)

Xl

ProVITA
Inženiring d.o.o. 
6250 Ilirska Bistrica 
Vilharjeva 27 
tel. 067/41 -820

V

ILIRSKA BISTRICA 
Prešernova 7

‘TU1A1S
Vojkov drevored 14, 6250 Ilirska Bistrica

Najem in prodaja prostorov za:
- proizvodnjo
- skladiščenje
- in pisarne

Informacije: tel. 067/81-188

X

N

‘tjl/d
transport
terminal

ilirska bistrica
_y X™

FIZIOTEBAPUA 
'SS*™ IN TRGOVINA
»**«* W> Rozmanova ul. 1

Wr 6250 Ilirska Bistrica 
' »-».** ■' tel./fax: 067/41-156

• ta'*?® zdravila ■ preventivne in terapevtske
‘ <Jl *n čaine mešanice kompresijske nogavice
. 0H?Pedsld Pripomočki • obvezilni program 
, /mpedski vzglavniki • Chicco program za otroke

adicinska kozmetika in otroška hrana

h

Gozdno
Gospodarstvo
Postojna

/ J

■ i primorje epi
Majdovščinalfl
ENOTA BISTRICA IL. BISTRICA

CENJENIM STRANKAM NUDIMO:
- vse vrste gradbenih in mizarskih storitev, 

asfaltiranje, montažne hale,
- prodajamo vse vrste betonov, pesek, 

mivko in vse vrste betonskih izdelkov,
- izposojamo gradbene odre in opažni 

material.

h

XZ

IRB IS d.o.o.
KOSEZE 32C
6250 ILIRSKA BISTRICA
TEL/FAX: +386 (0)67/41-082

h

... VSE ZA ČISTEJŠE OKOLJE

Poleg proizvodnje čistilnih sredstev in oskrbe 
z artikli za osebno in splošno higieno nudimo 

usluge čiščenja vseh vrst talnih oblog

URNIK
VSAKDAN 7-14 

PRVA SOBOTA V MESECU 8-12

\Z v

PUR?v^TEX

V
Gradišče 51 
6243 OBROV 
Telefon: 066/88-016 
Telefax: 066/88-033

PE PODGRAD
Podgrad 110 

6244 PODGRAD 
Telefon: 067/85-031, 85-210

OSCAR
i-i 4 :4 i J-1»j I. P ki .4 I □ JA •TA Pij

OSKAR SAMSA s p.
Maistrova 17, 6250 ILIRSKA BISTRICA, TELEFON: 067/41-101

SERVISIRAMO VSE VRSTE GOSPODINJSKIH APARATOV 
(GORENJE, CANDV, ZANUSSI ...)

r DELOVNI ČAS

VSAK DAN OD 8“ DO 14“ URE IN OD 16“ DO 18* 
SOBOTA OD 8“ DO 12“ URE

CENIK OGLASOV

1. cela stran 28 x 35 cm 90.000 SIT

2. polovica strani 28 x 17 cm 45.000 SIT

3. četrtina strani 14 x 17 cm 22.500 SIT

4. osmina strani 14 x 8,5 cm 11.250 SIT

5. šestnajstina 

strani

6,5 x 8,5 cm 5.700 SIT

Cena dvobarvnih oglasov na prvi 
in zadnji strani je višja za 30%. 
Za večkratno oglaševanje znižamo 
ceno po dogovoru.

Pokličite: "GA commerce",
Bazoviška 40, 6250 Ilirska Bistrica, 
tel.: 067/81-297, fax: 067/41-124

Snežnik
UREDNIŠTVO

6250 Ilirska Bistrica, Bazoviška 40



LOKOSTRELSTVO STRELSTVO • TRAP

Dolores Čekada osma 
na evropskem prvenstvu

Streljanje zavzema v ilirskobistriški občini vse pomembnejši prostor na športnem področju. 
Poleg uspehov Andraža Lipolta, strelca na glinaste golobe, ki se je v juniju udeležil evropskega 
prvenstva na Finskem, se lahko veselimo tudi uspeha lokostrelke Dolores Čekada, ki ga je do

segla na evropskem prvenstvu v Italiji.

Dolores Čekada je članica Lokostrelskega 
kluba Ilirska Bistrica in se je temu športu po
svetila šele v preteklem letu. Po nekaj nastopih 
v dvorani se je udeležila državnega prvenstva 
v Brežicah, na katerem je skupaj s klubskima 
sotekmovalkama izboljšala ekipni državni re
kord za članice z golim lokom. Sledile so števil
ne odlične uvrstitve v disciplini arrovvhaed.

Naposled ji je le uspelo doseči zahtevano 
normo za udeležbo na evropskem prvenstvu 
in sledil je poziv selektorja državne reprezen
tance. Po dveh tednih napornega treninga je 
skupaj z ostalimi reprezentanti odpotovala v 
Bergamo (Italija), kjer je od 26. do 29. junija 
potekalo evropsko prvenstvo v arrovvheadu. 
Kljub neizkušenosti in izredno težkim vremen
skim pogojem se je dobro odrezala že prvi dan 
tekmovanja - nastreljala je 241 krogov in za
sedla 8. mesto, kar je zaradi prekinitve oziroma 
odpovedi drugega dela kvalifikacij pomenilo 
nastop v finalnih bojih. V osmini finala je zad
ela 113 krogov in se uvrstila na končno 8. mesto.

S tem rezultatom je upravičila nastop na evrop
skem prvenstvu in dosegla več, kot je pričakovala.

Po vrnitvi z evropskega prvenstva je nadaljevala 
z vsakodnevnimi treningi. Rezultati niso izostali: 
12. in 13. julija je ponovno nastopila za izbrano 
slovensko vrsto na 4. mednarodnem turnirju za 
pokal Alpe Adria v avstrijskem Scharnitzu, kjer 
je osvojila 1. mesto z novim osebnim rekordom.

Nastopi na takšnih tekmovanjih vsekakor za
htevajo veliko odpovedovanj, veliko podpore v 
domačem klubu, razumevanja v družini, nena
zadnje pa tudi veliko finančnih sredstev. Dolores 
Čekada in vodstvo LK Ilirska Bistrica se zahva
ljujeta družbi Postojnska jama, podjetju Teles ter 
vsem ostalim, ki so kakorkoli pripomogli k temu, 
da je lahko nastopila na evropskem prvenstvu. 
Dolores upa, da bo dobila podporo tudi za ude
ležbo na bližajočem se grand prix turnirju v Gur- 
glu (Avstrija), kjer se bo zopet zbrala vsa sve
tovna lokostrelska elita, saj bo turnir veljal kot 
priprava na svetovno prvenstvo, ki bo v tem kraju 
leta 1998. Verjetno pa seji bo izpolnila tudi tiha

želja, da nastopi na Svetovnih igrah od 8. do 
10. avgusta v Lahtiju. Dolores je namreč 20. 
julija v Čatežu z 262 krogi izpolnila normo za 
uvrstitev v slovensko ekipo, ki bo nastopila na 
Finskem. Tja bo potovala le v primeru, če si za
gotovi dovolj sredstev za pot in bivanje, saj bo 
Lokokostrelska zveza Slovenije pokrila stroške 
samo tistim reprezentantom, ki so se na evrop
skem prvenstvu uvrstili na 7. ali višje mesto. 
Dolores ga je zgrešila le za las, zato bi bilo prav, 
da ji s skupnimi močmi zagotovimo udeležbo 
na tako odmevnem tekmovanju.

Lokostrelski klub Ilirska Bistrica

Tretje mesto Tamare Matko
Trap klub II. Bistrica je v soboto, 5. julija, nastopil na zadnji, 5. tekmi Trap lige - skupina zahod.' 
strelišču v Kazljah pri Senožečah je bistriška ekipa dosegla 3. mesto, v skupnem seštevku predli 
movanja pa je pristala na 2. mestu.

ki je osvojila 3. mesto (109 + 21 v finalu = 'j 
golobov) za drugouvrščenim Tomažem KoiK 
nom (133) in zmagovalcem Boštjanom Mačk^ 
(137). Janez Škrlj in Sandi Rolih sta v finalu I 
nastreljala 95 golobov in pristala okrog 20. m#|: 
Ekipno se je bistriški klub uvrstil na 6. mesto, >■ 
lahko vseeno štejemo za uspeh, saj je And1' 
Lipolt v letošnji ligi nastopil le dvakrat.

Tamari Matko je manjkal pred finalno serij11' 
en zadetek, da bi izpolnila normo 110 golob1', 
ki jo predpisuje Strelska zveza Slovenije Z3 
nanciranje nastopa v članski ženski repre#' 
tanci. Tamara, ki je sicer stalna članica repre$ 
tance, si mora tako še naprej sama pokrivati11 
stope pod državno zastavo!

Od bistriških strelcev na glinaste golobe la*1 
upravičeno pričakujemo odlične uvrstitve t* 
bližajočega se mladinskega državnega prven^ 
ki bo potekalo 23. in 24. avgusta v Kazljah'

Še naprej odlično v tekmah za $1. pokal
Bistriški lokostrelci smo se v drugi polovici junija in v začetku julija udeležili dveh tekem za

slovenski pokal in dosegli zelo dobre rezultate.
V nedeljo, 29. junija, smo se odlično odrezali 

v Kranju na tekmi 900 krogov. Močnemu soncu 
navkljub smo domov prinesli 5 zlatih (olimpijski 
lok dečki - Boštjan Kaluža, compound mladinci
- Aljaž Simonič, goli lok dečki - Tomaž Rojc, 
goli lok člani - Jadran Čekada in goli lok veterani

- Lado Čeligoj), 2 srebrni (goli lok članice - Dor- 
jana Šuštar, compound veterani - Vojko Štem- 
berger) in 2 bronasti medalji (goli lok deklice - 

Sanja Štemberger in goli lok dečki-Jan Šuštar).
V nedeljo, 6. julija, smo se udeležili naslednje 

tekme v Žalcu, ki nam je spet prinesla nove zma
ge. Naj nanizamo le najboljše: med kadeti com
pound lok je bil Aljaž Simonič tretji, tretji je bil 
med veterani compound Vojko Štemberger, 
med dečki olimpijski lok je bil najboljši Boštjan 
Kaluža, drugi je bil Robert Jaksetič in tretji Josip

Maljevac, med deklicami olimpijski lok je bila 

Vanja Štembergar četrta, Dunja Štemberger pa 
med kadetinjami olimpijski lok prva, med dečki 
goli lok je bil prvi Tomaž Rojc, Jan Šuštar drugi, 

med deklicami goli lok je bila najboljša Sara Šu
štar, druga Nina Rolih in na tretji stopnički Sa

nja Štemberger, med člani goli lok je Jadran Če
kada osvojil drugo mesto, med članicami goli lok 
pa Dolores Čekada prvo, Dorjana Šuštar tretje, 

Mojca Valenčič četrto in Nada Rolih peto mesto.
Znova smo dokazali, da smo karseda močna 

ekipa in nasprotnik, ki ga je treba še kako upošte
vati. Julija se bomo udeležili še tekme v arrovv
headu v Čatežu, ki bo hkrati tudi izbirna tekma 
za svetovne igre na Finskem. Držimo torej pesti 

za naše najboljše!
Lokostrelski klub Ilirska Bistrica

SOLA V NARAVI

Četrtina neplavalcev!
Organizatorji poletne šole v naravi, osnovne šole in Športna zveza Ilirska Bistrica, so zaključili le
tošnji program 4. julija, ko se je iz Fiese vrnila še druga izmena četrtošolcev, v kateri so bili učenci 

iz OŠ Antona Žnideršiča in OŠ Podgora Kuteževo.

Letos sta bila čas bivanja in vadba plavalnih 
veščin prvič skrajšana z 9 na 7 dni. Ob sicer 
zelo ugodnih vremenskih razmerah v obeh iz
menah, je v Fiesi manjkalo vsaj še nekaj dni 
vadbe za slabše plavalce, da bi tudi oni lahko 
"splavali". Končni rezultati so vseeno zadovolji
vi, saj številke kažejo, da se je letošnje šole v 
naravi (skupaj z učenci, ki so bili v Termah Ča
tež) udeležilo 189 učencev, od katerih jih je na 
začetku znalo plavati le 74 (40%). Tem se je po 
končani poletni šoli pridružilo še 69 plavalcev, 
tako da jih je bilo na koncu 143 (75%). Od teh 
je bilo dobrih plavalcev s pridobljenim srebrnim 
delfinčkom 32(17 %), plavalcev z bronastim del- 
finčkom pa 112 (59 %).

Žal ostaja med neplavalci še vedno 25 % otrok 
te in tudi vseh prejšnjih generacij. Na žalost pri 
nas ni nefinančnih ne prostorskih možnosti, da 
bi postopoma odpravili "plavalno nepismenost" 
otrok do takrat, ko zaključijo osnovno šolo.

Ministrstvo za šolstvo in šport sicer uvaja šolo 
v naravi v obvezni program pouka, poleg tega 
pa še poseben program, ki naj bi omogočil zna
nje plavanja vsem osnovnošolcem. Vseeno pa 
bo glavno breme pri tem, kako zagotoviti izved

bo obeh programov tudi v prihodnosti, ostalo 
na ramenih staršev in lokalne skupnosti!

Z. Debevc

KOLESARSTVO

Bistričani na maratonu Franja
Letošnji 16. mednarodni kolesarski maraton Fra
nja, ki je bil rekorden po številu udeležencev 
(več kot 1700), je pritegnil tudi nekaj bistriških 
kolesarskih navdušencev.

Na to odmevno športnorekreativno prireditev 
seje 13. julija odpravila skupina šestih kolesarjev: 
Simon Urbančič, Matej Munih, Aljoša Kirn, Rob
ert Nekič, David Kovačič (rekreativci) in Matjaž 
Bajc (KD Bistre). Zahtevno, kar 155 km dolgo ko
lesarjenje (Ljubljana, Vrhnika, Logatec, Idrija, Cer
kno, Poljanska dolina, Tacen) je vsa šesterica uspe
šno prestala. Da pa ta prireditev ni samo športno- 
rekreativnega značaja, pove podatek, da so bili 
med prijavljenimi tudi slovenski in tuji klubski 
kolesarji. V "tekmovalni" konkurenci je bil nastop 
rekreativca Roberta Nekiča več kot odličen, saj 
je prispel na cilj okrog 50. mesta. Z.D.

V članski posamični konkurenci 5. tekme se je 
izkazal Janez Škrlj z 2. mestom (88 golobov). 
Zmagovalec je bil Tomaž Končan (TK Kazlje). 
Za ekipo Trap kluba Ilirska Bistrica sta streljala 
še Tamara Matko (6. mesto) in Sandi Rolih (15. 
mesto). V posamični konkurenci mladincev seje 
izkazal Gorazd Slemenšek, ki je na tej tekmi 
zmagal in se uvrstil v finale lige kot vodilni med 
mladinci.

Finale Trap lige 1997 za mladince je potekal od 
11. do 13. julija v Ormožu, kjer so nastopile štiri 
ekipe in 26 posameznikov. G. Slemenšek je očit
no v dobri formi, saj se je uvrstil na odlično 2. 
mesto (129). Zmagal je Dejan Gomboc (TK Štefan 
Kovač M. Sobota), ki je zadel 134 golobov, kar 
je tudi nov mladinski državni rekord. Na solidno 
6. mesto seje uvrstil Ivo Kompan. V tekmovanju 
ekip mladincev so o prvih treh mestih odločali le 
trije zadetki. 1. mesto so osvojili mladinci TK Š. 

Kovač (290), 2. mesto je pripadlo TK Ormož (288) 
in 3. mesto mladim Bistričanom (287) v postavi 
G. Slemenšek, I. Kompan in Marko Slemenšek.

Zaključno tekmovanje letošnje Trap lige za 
člane je bilo ravno tako od 11. do 13. julija v 
Murski Soboti, kjer je nastopilo 9 ekip (po tri iz 
skupin vzhod, zahod ter center) in 46 posame
znikov. Izreden uspeh pomeni dosežek Tamare 
Matko, edine ženske v moški članski konkurenci,

REKREACIJA

Športno obarvani Bistriški dnevi
V okviru Bistriških dnevov, ki so potekali 11., 12 in 13. julija, so Športna zveza Ilirska Bistrica in 

nekateri klubi oziroma društva pripravili zanimive športne prireditve.
Tenis klub Ilirska Bistrica je pripravil Odprti no 

čni turnir posameznikov, ki se je začel v petek 
ob 17. uri, zaključil pa v soboto zjutraj. V absolut
ni konkurenci je nastopilo 24 tekmovalcev in tek
movalk iz Ilirske Bistrice, Postojne, Rakeka ter 
Hrvaške (Rupa, Čabar). 1. mesto je pripadlo 14- 
letni Tihani Pochobradsky iz Čabra, ki je opravila 

z vso moško konkurenco. To pa ni niti presenetlji
vo, zlasti če upoštevamo, daje tretja hrvaška tek
movalka v starosti do štirinajstega leta! Drugo me
sto je osvoji! Boris Nabergoj iz Postojne, tretje 
Igor Prudič (Rakek) in četrto Boštjan Kevc iz Ilir
ske Bistrice. Tem štirim so pripadle denarne in 
praktične nagrade. Teniški turnir naj bi, tako kot 
ostale športne prireditve, postal reden spremljeva
lec prihodnjih Bistriških dnevov.

Malonogometni turnir je v ŠP N. Žagar pripra
vilo ŠD "Nogometna šola Bistre". V dokaj močni 
konkurenci (10 ekip, za katere so nastopili tudi 
igralci III. lige) je bila najboljša ekipa Šport Bar 
(igralci NK II. Bistrica), ki je v finalu premagala 
Club Merlin iz Postojne. 3. mesto je pripadlo ekipi 
Danči & Maestro Co. iz II. Bistrice, 4. pa ekipi Fri
zerstvo Maša iz Cerknice. Organizatorji turnirja 
so pripravili tudi zanimivo tekmo med žensko 
reprezentanco Primorske in ekipo Radia 94. 
Dekleta so z 2 :1 premagale postojnske radijce. 
Nagrade, priznanja in prehodni pokal Občine 
Ilirska Bistrica je najboljšim ekipam na koncu 
sobotnega turnirja predal župan Stanislav Prosen.

V soboto zvečer je na obnovljenem košarkar
skem igrišču v Športnem parku N. Žagar potekalo

tudi tekmovanje trojk v košarki. Organizacijo tek
movanja je prevzel Klub Študentov Ilirska Bistri
ca, pokale in prehodni pokal pa sta prispevala 
Športna zveza in Občina Ilirska Bistrica. Nasto
pilo je 10 trojk, ki so se najprej pomerile v treh 
predtekmovalnih skupinah. V polfinalnih tekmah 
so nastopile štiri najboljše trojke, ki so se na koncu 
razvrstile takole: 1. mesto Big country II. Bistrica 
(Novak, Grk, Dekleva), 2. mesto Dons Postojna, 
3. mesto Nesramno dobri iz Postojne in 4. mesto 
"Ž" iz II. Bistrice in Kuteževega.

Nedelja je bila glede športne dejavnosti bolj 
rekreativnega značaja. Že ob 9. uri se je na več 
kot 30 km dolgo pot odpravilo 9 kolesarjev in 1 
kolesarka, čeprav je bilo napovedanih precej več. 
Na zahtevno rekreativno vožnjo so se podali naj
mlajši in tisti, ki so že nekoliko v letih. Čeprav je 
bila udeležencem ponujena tudi krajša izletniška 
varianta, so se vsi odločili za težjo. Po začetnem 
ogrevanju je vse kolesarje čakal zelo zahteven 
vzpon (200 višinskih metrov) na Veliko Brdo. 
Vsem, ki so ga premagali, pa tudi tistim, ki ga 
niso, šobili vsi naslednji "mačji kašelj". Z V. Brda 
so nadaljevali pot do Pavlice in Sabonj ter po ce
sti Podgrad-ll. Bistrica prispeli do Harij. Tu so za
vili na brkinsko slemensko cesto in se pred Tomi- 
njami spustili po strmem klancu do potoka Posr- 
tev, kjer so si vzeli pol ure počitka ob ribogojnici 
Bubec. Nato so kolesarji nadaljevali pot do cilja 
na Plaču, od koder so se tudi podali na težko pre iz
kušnjo. Utrujeni, a zadovoljni so se dogovorili, 
da bodo čimprej pripravili kaj podobnega. Udele-

č
bo ohranil ali izboljšal sedanjo formo, 
Slemenšek lepe možnosti, da se uvrsti v samvj 

Člani se bodo za državne naslove pomerili; 
in 31. avgusta v Panovcu (Nova Gorica). V p°! 
mični in ekipni konkurenci bodo BistričaneZ^‘ 
pali Tamara Matko, Janez Škrlj in Andraž Lip4 

Nekaj možnosti pa imajo tudi ostali strelci, ve(lt 
morajo na tekmah do državnega prvenstva izf1 

niti norme. Z. De^1

ženci in organizator so se strinjali, da je za k0' 
sarje v okolici II. Bistrice še veliko zanimivih r 
vendar je treba kolesarjem ponuditi primer^ 
ganizirane in privlačne oblike tovrstne aktiv^j 

Kmalu poli. uri se je pred gostilno Love^ 
sliki) zbralo 30 udeležencev 8. spusta za čisto 
ko. Poleg ekip organizatorjev - Rafting kluba M 
uoda in Jamarskega društva Netopir iz ll- 
- so se letošnjega spusta udeležili še bistriš*1 ^ 
licisti, ekipa iz Sežane ter nekaj posameznik6' 

kajakih. Ekipe Rafting kluba Gimpex Straža iz ;̂ 
vega mesta ni bilo, čeprav je bila najavljen3; 
tošnji spust je bil zaradi velikega števila r ; 

precej bolj počasen in krajši kot pretekla leta,l 
se je končal že v D. Bitnji in ne pri kmetiji J3 

Zadnja športnorekreativna prireditev v ča*3 
striških dnevov je bila vlečenje vrvi na PiaclJ' 
ganizator se je v nedeljo popoldne znašelv 
neugodnem položaju, saj se je prijavila le 
ekipa. Razglasitev športnih rezultatov je b'1^ 
objavljena, ekipa Območne obrtne zbornic6 
ska Bistrica, nepremagljiva daleč naokoli, p3 

poštenega boja ni hotela prevzeti pokala, z 
je kar sama poiskala nasprotnika. Na dvob" 
pristali "Janezi" iz Kočanije, čeprav proti o j 

kom niso imeli nikakršnih možnosti. “JaneZ^ 
po porazu obljubili, da se drugo leto ne 
pustili kar tako, saj so bili letos nepripravU 

brez primerne športne opreme. ^

ŠPORTNE IGRE

Prehodni pokal spd 
00Z Ilirska Bistrici

28. junija je Območna obrtna zbornica n, 

ščina na športnih objektih v Vipavi 
rala že XIV. športnorekreativno in dru | 
srečanje primorsko-notranjskih obrtnik°v 1 

njih zaposlenih delavcev.
Letošnjega srečanja se je udeležilo k 

športnikov iz enajstih območnih obrtnih z 
(Ajdovščina, Cerknica, Ilirska Bistrica, ^ 
Izola, Logatec, Nova Gorica, Postojna, ^

trin^
Tolmin in Vrhnika). Tudi v Vipavi, tal
doma, je bila v skupnem seštevku po j 
disciplinah (štafetni tek, streljanje z zrac ^ 
ško, streljanje na glinaste golobe, lokostre - 
pikado, namizni tenis, balinanje, vleče11' ^ 
itd.) najboljša 44-članska ilirskobistrišk3 e 

ki je prejela še prehodni pokal.


